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 ذوب آهن اصفهان تمرکزی 
بر صادرات ریل نخواهد داشت 
مع��اون بهره برداری ش��رکت ذوب آهن اصفه��ان با بیان 
اینکه سیاس��ت موج��ود وزارت صنعت، مع��دن و تجارت، 
جلوگیری از واردات ریل مترو و راه آهن به کش��ور اس��ت، 
گفت: ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان با توجه ب��ه نیاز داخل 
امس��ال تمرکزی بر ص��ادرات ریل نخواهد داش��ت، اما از 
 نظر کیفی��ت ریل تولیدی مطابق اس��تانداردهای جهانی، 

هیچ محدودیتی ندارد... 7 3
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تدابیر تولیدکنندگان 
بوکسیت برای عبور از کرونا

حال و روز بیمار »معادن« 
خراسان شمالی

طبق گزارش ش��رکت تجزیه و تحلیل و داده 
GlobalData پیش بین��ی می ش��ود تولی��د 
جهانی بوکس��یت در امس��ال به دلیل پاندمی 
کرونا و تعطیلی موقت معادن ۰.۱درصد کاهش 
یافت��ه و به ۳۴۴ میلیون تن برس��د. براس��اس 
اطلاعات GlobalData پیش بینی می ش��ود 
میزان تولیدات بوکسیت در استرالیا در امسال 
با ۱.۹درصد افزایش به ۱۰۷.۲کیلوتن برس��د 
ک��ه این می��زان تقریبا یک س��وم از تولیدات 

جهانی برای تولید آلومینیوم....

معادن خراسان شمالی با وجود ظرفیت فراوان 
اش��تغالزایی و تولید ثروت تا کنون آن گونه که 
باید به کمک حرکت و توس��عه استان خراسان 
ش��مالی نیامدند و سهم اس��تان در این زمینه 
بس��یار ناچیز اس��ت. از ۶۸ ماده معدنی موجود 
در کشور ۲۸ مورد آن در خراسان شمالی وجود 
دارد و این به معنای س��همی بیش از یک سوم 
در این اس��تان غنی است. میزان ذخایر قطعی 

معادن خراسان شمالی...
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راه بهبود بهره برداری 
از معادن

بازار فولاد آزاد شود کمبود مواد اولیه، چالش 
اکبر فرضی مولانصنایع فولاد

کارشناس بازار فولاد

4

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

قیمت محصولات فولادی در ماه های گذشته 
با رشد بی س��ابقه ای همراه بوده اس��ت. از آنجا 
که نرخ ف��روش محصولات ف��ولادی در قیمت 
تمام ش��ده س��اختمان تاثیر چش��مگیری دارد، 
این رشد قیمتی بیش از انتظار مورد توجه قرار 

گرفته است. 
البت��ه علاوه بر نرخ ف��روش آهن آلات، عوامل 
متعدد دیگ��ری نیز در این رش��د قیمتی موثر 
هستند، اما نمی توان نقش فولاد را در این روند 

رو به رشد نادیده گرفت.
رشد بی س��ابقه نرخ ارز را به عنوان دیگر علت 
اصل��ی افزایش قیمت محصولات فولادی عنوان 
می کنن��د؛ از آنجا که اقتصاد کش��ور با بی ثباتی 
روبه رو شده، زمینه برای افزایش قیمت بسیاری 
از کالاها فراهم اس��ت. در ای��ن میان، فولاد نیز 
به کالایی سرمایه ای تبدیل و وارد گردونه رشد 

قیمت شده است. 
البته نرخ فروش ف��ولاد و محصولات فولادی 
در ماه های گذشته به مراتب با سرعت بیشتری 
در مقایسه با نرخ دلار افزایش یافته است. اتخاذ 
استراتژی های اشتباه از سوی مسئولان دولتی از 
دیگر عوامل موثر در تشدید التهابات بازار فولاد 
بوده است. گویی هرجا دولت به قصد ساماندهی 
امور وارد شده، زمینه رشد قیمت را فراهم کرده 

است.
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گروه معدن

یکس��ال و نیم از اعلام تعطیلی موقت معدن بوکسیت 
تاش در دامنه کوه ش��اهوار در شمال ش��اهرود به دلیل 
ایجاد مش��کلات محیط زیستی می گذرد، اما هنوز نگرانی 
از ادام��ه فعالیت این معدن در بین مردم و دوس��تداران 
محیط زیس��ت این شهرستان باقی است. به گزارش ایرنا، 
کوه محل برداشت بوکسیت نامش شاهوار است. با ارتفاع 
3هزار و ۹۴۵متر، عنوان بلندترین قله در ش��رق رش��ته 

ک��وه الب��رز را با خود یدک می کش��د. کوهی که س��بب 
ش��کل گیری تمدن در دشت بس��طام و سپس شاهرود 
ش��د، اکنون به خاطر بحث معدن��کاوی و تعطیلی موقت 
یا دایمی فعالیت ه��ای معدنکاری به یکی از موضوع های 
مهم محافل این منطقه تبدیل ش��ده اس��ت. تلاش برای 
تعطیلی برداش��ت و آنچه که علاقمندان به محیط زیست 
از آن ب��ه عن��وان نجات ش��اهوار نام می برن��د، موضوعی 
جدید نیس��ت. دس��تکم در 3س��ال گذش��ته گزارش و 
مصاحبه های گوناگونی درباره آس��یب های فعالیت معدن 

بوکس��یت تاش در رس��انه های محلی و کشوری منتشر 
شده است. برخی از کارشناسان و کنشگران محیط زیست 
معتقدند زخم های وارد ش��ده بر پیکر ش��اهوار بر اثر این 
نوع معدنکاوی جبران نمی ش��ود و ادامه این روند حیات 
ه��زاران ت��ن از مردم منطق��ه و محیط زیس��ت را نیز در 
معرض تهدید قرار می دهد. براساس آنچه مشخص است، 
مواد خام برداش��ت ش��ده از کوه ش��اهوار به جاجرم در 
اس��تان خراسان ش��مالی منتقل و در کارخانه ای در آنجا 
پس از فرآوری به آلومینیوم تبدیل می شود. مدت زیادی 

است که فضای مجازی و رسانه ها در شاهرود، برای بیان 
یکی از مهم ترین خواس��ته های این روزهای مردم منطقه 
یکص��دا ش��ده اند. برخ��ی از نظرس��نجی های موجود در 
فضای مجازی نشان می دهد نجات شاهوار از زیر تیغ تیز 
معدنکاوی یکی از اولویت های اصلی مردم منطقه اس��ت. 
علاوه بر سازمان های مردم نهاد محیط زیستی، تشکل های 
مختلف دیگر نیز نس��بت ب��ه ادامه فعالی��ت معدن ابراز 
نگرانی کرده اند که از جمله آنها می توان به خانه کش��اورز 

اشاره کرد.
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ادامه از صفحه اول
در چنی��ن ش��رایطی، عرض��ه ش��مش فولاد 
نی��ز در ب��ورس کالا کاهش یافته اس��ت. بدون 
تردید این افت زمینه س��از رش��د قیمت میلگرد، 
 تیرآهن و س��ایر آهن آلات س��اختمانی را فراهم 

کرده است. 
ب��ازار،  ای��ن  در  تدبی��ر  نب��ود  س��ایه  در 
فعالی��ت تولیدکنن��دگان ای��ن صنای��ع متاث��ر 
واحده��ای  برخ��ی  تاجایی ک��ه  اس��ت.  ش��ده 
پایین دس��تی ف��ولادی ناچ��ار ش��ده اند واح��د 
 خ��ود را تعطیل کنن��د یا از ظرفیت تولیدش��ان 

بکاهند. 
توجه به این نکته ضروری به نظر می رس��د که 
اداره دس��توری ب��ازار فولاد امکان پذیر نیس��ت؛ 
یعنی بازار فولاد باید آزاد باش��د اما میزان عرضه 
به اندازه ای افزایش یاب��د که تولیدکنندگان برای 
تامین مواد اولیه مورد نیاز خود در تولید به دنبال 

واسطه و بازار سیاه نروند.
 بدون تردید رش��د عرضه از التهاب موجود در 
ب��ازار می کاه��د و زمینه افت قیمت ه��ا را فراهم 

می کند.
بی ثبات��ی  گذش��ته  ماه ه��ای  در  متاس��فانه 
اقتص��ادی در کش��ور چنان اوج گرفت��ه و تداوم 
 یافت��ه که ذه��ن مردم پذیرای این رش��د قیمت 

است.
در گذش��ته مردم نس��بت ب��ه افزایش قیمت 
واکنش نشان می دادند؛ اما در حال حاضر گویی 
رش��د قابل توج��ه قیمت محصولات ف��ولادی به 

امری عادی تبدیل شده است. 
درچنین ش��رایطی، بازگش��ت ثبات به اقتصاد 
 بهتری��ن گزینه ب��رای رفع چالش ه��ای موجود 

است.

 افزایش سهم معدن 
در اقتصاد 

س��هم بخش مع��دن از تولید ناخال��ص داخلی 
افزایش یافت. مرکز آمار ایران گزارش داده که این 
سهم از ۱.۴ درصد بهار سال گذشته به ۱.۵درصد 

بهار امسال رسید.
به گ��زارش روابط عمومی ایمیدرو، طبق گزارش 
مرک��ز آمار ایران درحالی که ب��ه قیمت های ثابت 
س��ال ۹۰، اقتص��اد کش��ور درحال کاهش س��هم 
استخراج نفت و گاز طبیعی از ۱۴.3 به ۱۲.۷درصد 
در س��ه ماه نخست امسال شده، حوزه معدن سهم 
خ��ود را از ۱.۴درصد به ۱.۵درصد )در مدت مورد 

بررسی( افزایش داده است.
ارزش تولی��دات حوزه معدن در 3ماه نخس��ت 
امسال، بیش از ۲۵۰هزار میلیارد ریال اعلام شده 

است.
از س��وی دیگر میزان رش��د بخش معدن نیز با 
قیمت ه��ای ثبات س��ال پایه، به م��رز یک درصد 
)۹دهم درصد( رس��یده است در حالی که این رقم 
در مدت مشابه س��ال ۹۸ برابر با منفی 3.۹درصد 
بود. این بخش جزو معدود حوزه هایی است که در 

بهار امسال رشد پیدا کرده است.
در 3ماه نخس��ت س��ال ۹۹ ارزش کل محصول 
ناخال��ص ملی با افت 3.۵درص��دی، به ۱۶۵۶هزار 
میلیارد ریال رس��ید که مهم ترین دلیل آن کاهش 

یافتن جایگاه نفت و گاز بوده است.

تهاتر ارز صادراتی صنایع 
معدنی با واردات

مدیر اقتصادی و توس��عه سرمایه گذاری ایمیدرو 
گفت: تاکن��ون بیش از 3۰ هزار میلیارد تومان ارز 
صادرات��ی صنایع معدنی با واردات صنایع کش��ور 

تهاتر شده است.
امیر صباغ گفت وگو با معدن ۲۴ افزود: این آمار 
مربوط به ابتدای س��ال ۹۸ و آغاز سیاس��ت تهاتر 

ارزی تاکنون است.
وی خاطرنشان کرد: امروز بیشتر کامودیتی های 
معدنی از س��وی صنایعی ک��ه توانایی دارند، صادر 
ش��ده و در مقابل قطعات و م��واد اولیه مورد نیاز 

همان صنایع به کشور وارد می شود.

رئیس هی��ات عامل ایمی��درو گفت: ب��ا توجه به 
شرایطی که برای تس��هیل فعالیت های هپکو ایجاد 
ش��ده، این ش��رکت در آس��تانه امضای ق��رارداد با 

شرکت های متقاضی داخلی است.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، خداداد غریب پور 
در نشس��ت با س��هامداران و مدیران ارش��د شرکت 

هپک��و و خان��ه مع��دن، تصریح ک��رد: خانه معدن ب��ه همراه 
هپکو و با پش��تیبانی صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های 
معدنی، می تواند در هفته ه��ای آتی، تفاهمنامه های موجود با 

شرکت های معدنی و صنایع معدنی را به قرارداد تبدیل کند.
وی با بیان اینکه نشس��ت س��بب ش��د از موازی و پراکنده 
کاری ها جلوگیری شود، اظهار کرد: کارگروه هپکو، در ایمیدرو 
مستقر است و حضور مدیرعامل یا نماینده قانونی و همچنین 

سهامداران، در این کارگروه ضرورت دارد.
غریب پ��ور گفت: ایمی��درو موض��وع تس��هیل فرآیند تهیه 
و دریاف��ت ارز را برعه��ده می گی��رد و آن را با کمک نهادهای 
بالادس��تی از جمله بانک مرکزی، گم��رک و... برطرف می کند. 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: با اقدامات این 
سازمان، هزینه تبدیل ریال به ارز مورد نیاز، صفر خواهد بود.

همراهی�تا�مرحله�عقد�قرارداد��
غریب پور در عین حال، خواس��تار اعلام نیاز ارزی هپکو شد 
و اف��زود: ایمیدرو تا مرحله عقد قرارداد بین س��رویس گیرنده 
و س��رویس دهنده، هدایت امور را عهده دار اس��ت و از آن پس 

طرفین قرارداد هستند که فعالیت ها را ادامه می دهند.
رئی��س هیات عام��ل ایمیدرو گف��ت: ضروری اس��ت برای 
تبدی��ل تفاهمنامه ه��ا به ق��رارداد، طرفین با حض��ور صندوق 
بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی، به جمع بندی نهایی 

برسند.
محمد رضا بهرامن، رئیس خانه معدن در این نشس��ت، ابتدا 
با بیان اینکه تمامی شرایط پیشرو در حوزه برند و مدل سازی، 

کارشناس��ی فنی و دقیقی ش��ده، گف��ت: توافقات با 
هپک��و در این بخش و حت��ی خدمات پس از فروش 
انجام ش��ده و اکنون آماده س��فارش دهی هس��تیم. 
بهرام��ن ادام��ه داد: در  حال جمع بندی ب��رای اعداد 
و ارق��ام س��فارش ها در بخش بی��ل مکانیکی، لودر، 
دامپتراک و... هس��تیم و هپکو ب��ا این روند می تواند 

برنامه ریزی خود را آغاز کند. 
مرتض��ی لطفی، عضو هیات مدیره س��ازمان تامین اجتماعی 
هم اظهارکرد: راهکارهای تس��هیل تولی��د، تضامین قابل ارائه 
به بانک، دریافت تس��هیلات و... انجام ش��ده و در حال مذاکره 

با بانک ها هستیم. 
لطفی با تاکید بر اینکه در مسیر فعال سازی هپکو، احساس 
تنهای��ی نمی کنیم، گفت: تلاش می کنیم ک��ه در حوزه تولید 
پاس��خگو باش��یم به طوری هم نیروی کار و هم س��هامدار به 
حق��وق خود برس��ند. از س��وی دیگ��ر علی محم��د رفیعی، 
مدیرعامل هپکو با یادآوری اینکه اکنون بار زمین افتاده هپکو 
پس از ۱3 س��ال درحال برداشته شدن است، گفت: همانند هر 
نیرو محرکه ای، ابتدای حرکت، نیروی بالایی نیاز است که این 

مهم در حال انجام شدن است.
 رفیعی، تبدی��ل تفاهمنامه ها به ق��رارداد را جزو ضروریات 
حرکت های اولیه هپکو اعلام کرد و گفت: تولید ماش��ین آلات، 

هسته اصلی فعالیت های ما در سال های نخستین است. 
وی افزود: زمینه مش��ترکی با مش��تریان، درباره برند و مدل 
داریم و اکنون تنها در انتظار اجرای فرآیند تامین ارز هستیم. 
در این نشس��ت همچنین گزارش��ی از نیاز شرکت های بزرگ 
معدن��ی و صنای��ع معدنی به برنامه تولی��دات و خدمات هپکو 
از جمله س��اخت بیل مکانیکی، لودر، دامپتراک و... ارائه ش��د. 
علاوه ب��ر این با توجه به وجود طرح احیا و فعال س��ازی معادن 
کوچک و متوس��ط، مقرر ش��د دو طرف به ارائه توانمندی ها و 

نیازهای خود بپردازند.

مش��اور امور بومی س��ازی س��ازمان توس��عه 
و نوس��ازی مع��ادن و صنای��ع معدنی ای��ران از 
بومی سازی و طراحی برخی قطعات و ماشین آلات 

بخش معدن و صنایع معدنی خبرداد.
ب��ه گزارش فارس، حس��ن یونس��یان در امور 
بومی س��ازی گفت: این س��ازمان از سال گذشته 

به حوزه طراحی و ساخت ماش��ین آلات معدنی ورود پیدا 
کرده است.

وی اظهارکرد: در س��ال های گذشته در ساخت قطعات 
متمرکز بودیم و هر قطعه، طراحی و مهندسی خاص خود 
را داشت، اما از سال گذشته با همکاری شرکت های بخش 
معدن و صنایع معدنی داخلی به س��مت طراحی و ساخت 

ماشین آلات رفته ایم.
وی ب��ا تاکید بر اینک��ه در این بخش دان��ش و فناوری 
اساس��ی ترین عامل اس��ت، ادامه داد: خبر خوب این است 
که کار در این حوزه شروع شده و تعدادی ماشین طراحی، 

مهندسی و ساخته شده است.
یونس��یان افزود: از حدود سال ۸۷- ۸۸ که دور نخست 
تحریم های بین المللی جدی ش��د، فولاد س��ازان و معدن 
کاران کش��ور به سمت استفاده از سازندگان و فناوری های 
داخل��ی روی آوردند و کار طراحی، مهندس��ی و س��اخت 

قطعات را شروع کردند.
وی افزود: در سال های گذشته، در بخش فناوری صنایع 
معدنی، مهندسان و واحدهای تحقیق و توسعه شرکت های 
خصوصی بخش معدن و صنایع معدنی، اقدامات ارزنده ای 

انجام داده اند. 
به عنوان مثال، در سیس��تم احیای مستقیم، روش پرِِد، 
اختراع و ثبت ش��د و از این رو، فناوری منحصر به فردی در 
کش��ور ایجاد ش��د و از این نظر، کشور متکی به خود شده 

است.

بومی�سازی�سنگ�شکن��
یونس��یان خاطرنش��ان کرد: بومی س��ازی به 
معنای ساخت ۱۰۰درصدی قطعات منفصله در 
کش��ور نیست. چراکه برخی قطعات شاید یک یا 
۲سازنده در دنیا داشته باشد از این رو نمی توان 
گفت که ب��ا تهیه آن قطعات، به خارج وابس��ته 

شده ایم.
وی ادامه داد: طراحی و س��اخت ماشین آلات از اهمیت 
بالایی برخوردار است که خوشبختانه روند به خوبی پیش 

می رود.
مش��اور رئیس هیات عامل ایمیدرو در امور بومی سازی 
با اش��اره به اقدامات انجام ش��ده در حوزه بومی س��ازی در 
یک س��ال اخیر گف��ت: روکش کردن لاس��تیک دامپتراک 
در شرکت گل گهر برای نخس��تین بار از حدود ۷ماه پیش 
عملیات��ی ش��ده اس��ت. وی در ادامه گفت ک��ه طراحی، 
مهندسی و ساخت سنگ ش��کن نیز در داخل انجام شده 
اس��ت. یونسیان افزود: طراحی، مهندسی و ساخت قطعات 
پیشرفته تر نظیر ماشین ریخته گری تجهیزات نورد و... در 

حال انجام است.
برنامه�صرفه�جویی�حدود�یک�میلیارد�دلاری���

با�بومی�سازی
یونس��یان با بی��ان اینکه تمام��ی قطعات وارد ش��ده از 
خارج در س��ال های گذش��ته را ب��رای اطلاع س��ازندگان 
داخلی و س��اخت آنها به معرض نمایش گذاشته ایم، گفت: 
در ۱۰س��ال گذش��ته، در بخش ف��ولاد و صنایع معدنی با 
داخلی س��ازی قطعات، ۱.۵ میلیارد دلار صرفه جویی ارزی 
داشته ایم. وی ادامه داد: برنامه امسال نیز صرفه جویی ارزی 
۸۵۰ تا ۹۰۰میلیون دلار در س��اخت و مهندسی قطعات و 
ماش��ین آلات است که با دانش حاصل ش��ده، قابل تحقق 

است.

بومی�سازی�قطعات�و�ماشین�آلات�معدن�و�صنایع�معدنیهپکو�در�آستانه�امضای�قرارداد�تولید�ماشین�آلات�معدنی

مس�ئولان�همپای�م�ردم�از�فعالیت���
معدن�نگرانند

یک��ی از موضوع��ات نیازمن��د تام��ل درباره 
مخالف��ت با ادامه فعالیت ای��ن معدن، همراهی 
جمعی از مس��ئولان با مردم است. برای نمونه 
اعضای شوراهای اس��لامی شهرهای شاهرود و 
بس��طام و امامان جمعه این ۲شهر و همچنین 
نماین��ده وقت ش��اهرود و میام��ی در مجلس 
شورای اسلامی، ضمن بازدید میدانی از معدن، 
بارها نسبت به زیان های آن ابراز نگرانی کردند. 
»معدنی که برای شهر ضرر داشته باشد از طلا 
هم باش��د نمی خواهیم« جمله معروفی اس��ت 
که در ماه های گذش��ته به نق��ل از امام جمعه 
ش��اهرود بارها در رس��انه ها و فض��ای مجازی 

شهرستان بازنشر یافت.
حجت الاس��لام عباس امینی چندی قبل در 
نشس��ت با تعدادی از اعضای شوراهای شاهرود 
و بسطام و نمایندگان س��ازمان های مردم نهاد، 
ب��ا بیان اینکه بارها دغدغه م��ردم را به صورت 
کتب��ی یا ش��فاهی به مس��ئولان شهرس��تانی، 
اس��تانی و حتی کش��وری منتقل کرده اس��ت، 
اظهارکرد: اقدامات انجام شده با همراهی مردم 
و فعالان محیط زیست سبب تعطیلی موقت این 
معدن شد اما نگرانی ها از این است که تعطیلی 
موقت هم دارای بازه زمانی اس��ت و باید دوباره 

این موضوع از طریق قانونی پیگیری شود.
وی در ادام��ه بیان کرد: باره��ا اعلام کردیم 
که اگ��ر حداقل ض��رر عقلانی هم برای ش��هر 
داش��ته باش��د حتی اگر از آن ط��لا بگیرند ما 

نمی خواهیم. اگر قرار باشد که به سبب فعالیت 
معدن، آب  و هوا آلوده شود حتی اگر تمام نفع 
این معدن هم به جیب مردم ش��اهرود برود باز 

هم ارزش ندارد.
حس��ینعلی س��میعی، عضو ش��ورای ش��هر 
شاهرود در گفت وگو با ایرنا، با بیان اینکه اصول 
اولیه معدنکاری در معدن بوکسیت تاش رعایت 
نش��ده، گفت: طبق قان��ون بهره ب��ردار قبل از 
بهره برداری باید ارزیابی زیس��ت محیطی داشته 
باش��د اما متاس��فانه معدن بوکسیت هیچ طرح 

ارزیابی ندارد.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه در ای��ن ۸س��ال فقط 
راحت ترین ش��یوه اس��تخراج یعن��ی انفجار در 
معدن بوکس��ت تاش انتخاب شده است، ادامه 
داد: مجوز ابتدایی معدن ۱۴۰هزار تن در سال 
بود اما به 3۵۰هزار تن برداش��ت در سال رسید 
و از محل بررس��ی صورت وضعیت شرکت های 
حمل بار می ت��وان دریافت که بی��ش از مجوز 

خود بهره برداری کرده است.
ع�وارض�مع�دن�بوکس�یت�۲ن�وع���

است
وی همچنین با بی��ان اینکه عوارض فعالیت 
این معدن ۲نوع اس��ت، ابراز کرد: بخشی از آنها 
به صورت ظاهری قابل مش��اهده اس��ت مانند 
جاده هایی با عرض ۱۲متر و بیشتر در نوک قله 
کوه که نمونه آن در مسیر اصلی جاده شاهرود-

گرگان وجود ندارد.
این استاد دانشگاه از بین رفتن درختانی که 
قطع آنها ممنوع است و انقراض دیگر گونه های 

گیاه��ی و جان��وری را از دیگ��ر ضررهای قابل 
مش��اهده درحال حاضر برش��مرد و اضافه کرد: 
طبق گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اس��لامی تا سال۹۷ یک میلیون و ۶۸۰ هزار تن 
باطله معدنی در کوه انباش��ته ش��ده و اگر قرار 
باشد این معدن به کار خود ادامه دهد چند سال 
بعد با کوهی مش��ابه ش��اهوار ولی از باطله های 

معدنی رو به رو خواهیم بود.
همچنین س��میعی با تاکید ب��ر اینکه بخش 
مهمی از عوارض معدن بوکس��یت تا ۲۰س��ال 
بعد خود را نشان می دهد، تصریح کرد: یکی از 
مهم ترین آنها تهدید منابع آبی است چراکه ما 
بدون هیچ بهای��ی ذخیره گاه آبی خود را نابود 

می کنیم.
وی اف��زود: به جز آلودگ��ی آب که می تواند 
خطراتی چ��ون پوکی اس��تخوان، زوال عقل و 
تولد نوزاد نارس در پی داش��ته باش��د، در کوه 
شاهوار ۲۲۰میلیون مترمکعب آب ذخیره شده 
اس��ت که با ادام��ه فعالیت مع��دن در معرض 

نابودی قرار می گیرد.
اثب�ات�زیان�بار�ب�ودن�معدن�برای���

مردم�سبب�تعطیلی�آن�می�شود
گفتنی اس��ت؛ عبدالجواد پارسافر، دادستان 
عمومی و انقلاب شاهرود تیر امسال در نشست 
خب��ری خود در پاس��خ به پرس��ش خبرنگاران 
اع��لام کرد که اگ��ر ثابت ش��ود فعالیت معدن 
بوکس��یت تاش به سلامت مردم آسیب می زند، 

از ادامه کار آن جلوگیری می شود.
عبدالجواد پارس��افر افزود: اگر کارشناس��ان 

مورد تایید دس��تگاه قضایی تایید کنند فعالیت 
معدن بوکسیت تاش منجر به آلودگی آب و وارد 
شدن آسیب به سلامت مردم می شود، دادستان 
به عنوان مدعی العموم از فعالیت آن جلوگیری 

می کند.
اگرچه به گفته مس��ئولان قضایی شهرستان 
تصمی��م گیری درب��اره معدن بوکس��یت تاش 
مربوط به حوزه قضایی بسطام است، اما تاکنون 
اظهار نظری از سوی مس��ئولان قضایی بسطام 

شنیده نشده است.
ب��ا وج��ود مخالفت ه��ای مردم و مس��ئولان 
شهرس��تان ش��اهرود ب��ا ادامه فعالی��ت معدن 
بوکس��یت تاش اما همچنان تکلیف این معدن 
برای ساکنان دامنه کوه شاهوار مشخص نشده 
اس��ت. در زمان تعطیلی موقت معدن در اسفند 
۹۷ برای معدنچیان ۱۵ تکلیف تعیین ش��د که 
تا اج��رای کامل آنها نمی توانند به فعالیت خود 

ادامه دهند.
 ب��ا این همه اعضای برخ��ی گروه های حامی 
محیط زیست ش��اهرود معتقد هستند با وجود 
این که معدنکاری یا برداش��ت بوکسیت از کوه 
ش��اهوار اکنون تعطیل است، اما گاهی اوقات و 
به ص��ورت چراغ خاموش برداش��ت هایی انجام 

می شود.
منطق��ه  خبرن��گاران  مش��کلات  از  یک��ی 
ش��اهرود برای تهیه گزارش و خبر از چگونگی 
فعالیت ه��ای معدن��کاری ش��اهوار دسترس��ی 
 نداش��تن ب��ه مس��ئولان ش��رکت بهره ب��ردار 

است.

براس��اس اطلاعات موجود، دفتر این شرکت 
در جاجرم اس��تان خراسان  شمالی است، جایی 
که مواد  خام برداش��ت ش��ده از کوه شاهوار به 
آنجا منقل ش��ده و در کارخان��ه آلومینا پس از 

فرآوری به آلومینیم تبدیل می شود.
ک��وه ش��اهوار با ارتف��اع 3ه��زار و ۹۴۵ متر 
بلندترین قله در قسمت شرقی رشته کوه البرز 
است، شاهوار در شمال شهرستان شاهرود و در 
مرز ۲استان گلستان و سمنان واقع شده است.

مهم تری��ن  از  آنک��ه  علاوه ب��ر  ک��وه  ای��ن 
ش��اهرود  شهرس��تان  آب  تأمین کنن��دگان 
از  یک��ی  اس��ت،  و روس��تاهای کوهپای��ه آن 
رویش��گاه های ارزش��مند س��رو کوهی یا ارُس 
نیز به ش��مار می رود، از س��وی دیگ��ر، این قله 
نزد اهالی ش��اهرود به عن��وان یکی از نمادهای 
طبیعی این شهرس��تان ش��ناخته می ش��ود و 
همواره مورد توجه اس��ت. مرک��ز پژوهش های 
مجل��س ش��ورای اس��لامی در گ��زارش خود 
در تاری��خ ۲۵ش��هریور۹۷ با عنوان »بررس��ی 
چالش های زیس��ت محیطی و اجتماعی معدن 
بوکسیت تاش« اعلام کرد: ادامه فعالیت معدن 
بوکسیت تاش به این ش��کل، می تواند علاوه بر 
وارد کردن ضربه ه��ای جبران ناپذیر به طبیعت 
منطق��ه، حیات مردم را نی��ز در معرض تهدید 
قرار دهد. این مرکز در گزارش خود در 3بخش 
به معرفی معدن بوکس��یت ت��اش، چالش های 
زیست محیطی و اجتماعی این معدن و بررسی 
رون��د قانون��ی اکتش��اف و بهره ب��رداری از آن 

پرداخته و در نهایت راهکار ارائه کرده است.
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سهم 43درصدی گل گهر در تامین نیاز های زنجیره فولاد
در جری��ان برگ��زاری س��مپوزیوم کارب��ردی مدی��ران موفق و 
رهب��ری برند در پس��اکرونا از جمش��ید ملارحم��ان، مدیرعامل 
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر به عن��وان مدیر نقش آفرین در 
دوران رکود تقدیر ش��د. انتخاب ای��ن مدیر معدنی به عنوان مدیر 
نقش آفرین در دوران رکود بهانه ای ش��د که به س��راغ او برویم و 
درباره برنامه ها و طرح های این شرکت در دوران رکود اقتصادی و 
 توجه به تحقق جهش تولید گفت وگویی با وی داشته باشیم که در 

زیر می خوانید.
پیش  از این اعلام کرده بودید در سال جاری باید بیش  �

از ۶0 درص�د مواد اولیه موردنیاز ش�رکت معدنی و صنعتی 
گل گهر را خریداری کنیم تا بتوانیم تولید و جهش بیشتری 

را رقم بزنیم، برای این مهم چه اقداماتی را انجام داده اید؟
طی س��ال های اخیر با تمرکزی که بر تکمیل زنجیره فولاد در 
ایران صورت گرفته، این صنعت توانس��ته س��هم خود را در تولید 
ناخالص داخلی کش��ور و اش��تغالزایی بالا ببرد و با رش��د صادرات 
نقش قابل توجهی در درآمدزایی ارزی کشور داشته باشد. هرچند 
این امر به ویژه در ش��رایط تحری��م از اهمیتی دوچندان برخوردار 
است، اما موفقیت صنعت فولاد بیش از هر چیز به عملکرد مناسب 
بخش بالادس��تی زنجیره بستگی دارد. در واقع عملکرد قابل توجه 
ش��رکت های معدنی در این س��ال ها موجب رشد صنعت فولاد در 
کش��ور شده است. در این  بین منطقه گل گهر به عنوان بزرگ ترین 
تولیدکنن��ده م��واد اولیه صنعت فولاد با داش��تن س��هم بیش از 
۴۳ درص��دی در تامین بخش های مختلف زنجیره فولاد کش��ور، 
طلیعه دار این صنعت درآمدزا در کش��ور به  ش��مار می آید. گل گهر 
در س��ال ۹۸ در زمینه کنس��انتره بی��ش از ۱۶ میلیون تن تولید 

داش��ته که حدود ۳ درصد بالاتر از تولید س��ال ۱۳۹۷ بوده است. 
در زمینه گندله نیز بیش از ۱۲ میلیون تن تولید داشته که حدود 
۴ درصد بالاتر از تولید س��ال ۱۳۹۷ بوده اس��ت. این ارقام باعث 
ش��ده در حال  حاضر گل گهر بزرگ ترین تولیدکننده کنس��انتره و 

گندله کشور باشد.
گل گهر چطور در مسیر جهش تولید حرکت کرده؟ �

در ش��رایطی که کش��ور تحت فشار ش��دیدترین تحریم ها قرار 
دارد، جهش تولید در صنعت فولاد کش��ور و استمرار صادرات آن 
می تواند کمک بزرگی به رش��د اقتصاد کند؛ از همین رو ش��رکت 
معدن��ی و صنعتی گل گهر ب��ا درک اهمیت فعالیت بخش معدن، 
برنامه هایی برای کش��ور در س��ال های اخیر با تاکید بر رشد تولید 
داش��ته تا به این ترتیب ب��ا تامین مواد اولیه زنجی��ره فولاد بتواند 
نقشی دوچندان در افزایش تولید ناخالص داخلی کشور ایفا کند. 
یکی از اصلی ترین پیش نیازها برای تحقق جهش تولید در شرکت 
معدن��ی و صنعتی گل گهر تامین مواد اولیه خطوط تولید اس��ت. 
ب��رای تحق��ق مجدد جهش تولید در س��ال ج��اری، گل گهر باید 
بتواند حدود ۶۰ درصد مواد اولیه موردنیاز خود را از معادن دیگر 
خری��داری کند که ب��رای این امر نیز برنامه ریزی دقیقی در بخش 
تامین س��نگ آهن و منابع مالی آن صورت گرفته اس��ت.باتوجه به 
اینک��ه گلوگاه تولید در مجتمع های معدنی کمبود ذخایر س��نگ 
به عنوان خوراک است، برای ۱۵ سال آتی نگرانی عمده ای از بابت 
تامین سنگ وجود ندارد. در این زمینه به منظور ایجاد ضمانت های 
ذخیره ای فعالیت های اکتش��افی گسترده ای انجام  شده و در حال 
انجام اس��ت که خوشبختانه نتایج بسیار امیدبخشی از آن حاصل 
 شده است. همچنین شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در سال های 

اخیر، پروژه های توس��عه ای را با هدف حفظ س��هم این شرکت در 
تامین مواد اولیه صنعت فولاد در افق ۱۴۰۴ آغاز کرده که به اتمام 
رس��یدن هر یک و در مدار تولید ق��رار گرفتن آنها می تواند گامی 

مهم در راستای تحقق جهش تولید باشد.
مهم ترین طرح های توس�عه ای گل گهر  در س�ال جاری  �

کدامند؟
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر در س��ال ج��اری افتتاح ۱۴ 
طرح را در برنامه دارد که مجموع س��رمایه گذاری در این طرح  ها 
حدود ۲۲ هزار میلیارد تومان با اش��تغال حدود ۶۵۰۰ نفر به طور 
مس��تقیم و غیرمستقیم اس��ت. از مهم ترین طرح هایی که امسال 
به بهره برداری می رس��د طرح انتقال آب خلیج فارس است. میزان 
پیش��رفت این طرح به عنوان بزرگ ترین طرح ملی شیرین سازی و 
انتقال آب و محور اصلی تامین آب صنایع معدنی در اس��تان های 
کرمان و یزد، در قطعه اول ۹۵ درصد، قطعه دوم ۸۸ درصد و قطعه 
س��وم ۸۵ درصد اس��ت. همچنین در سال جاری بزرگ ترین واحد 
تولید کنسانتره از محصول میانی کم عیار هماتیتی به ظرفیت یک 
میلیون تن با حمایت شرکت گل گهر و در قالب جذب سرمایه گذار 
ب��ه بهره برداری خواهد رس��ید.علاوه بر طرح ه��ای فوق تمرکز بر 
واح��د خردایش ش��ماره ۲ به ظرفیت ۱۵ میلیون تن در س��ال و 
کارخانه بریکت س��ازی س��رد آهن به روش کوره تونلی در راور از 
طرح های قابل افتتاح اس��ت. همچنین ۹ طرح دیگر برای افزایش 
کمی و کیفی محصولات و توسعه زیرساخت شرکت در سال ۹۹ به 
بهره برداری خواهد رسید. این شرکت ۱۱ طرح را نیز برای امسال 
به منظور شروع عملیات اجرایی با میزان سرمایه گذاری حدود ۴۴ 

هزار میلیارد تومان در مرحله کلنگ زنی دارد.

چه اقداماتی برای مقابله با ویروس کرونا انجام داده اید؟ �
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر نخس��تین مجموعه ای است 
که پس از اعلام ش��یوع ویروس کرونا در کش��ور اقدام به برگزاری 
جلس��ه و تش��کیل کمیته مقابله با کرونا کرد. این شرکت معدنی 
اقدامات خود را از همان روزهای ابتدایی اعلام شیوع بیماری کرونا 
با تشکیل کمیته ویژه مقابله با کرونا در شرکت آغاز کرد و تمامی 
تصمیم��ات این کمیته از همان روز اول اجرایی شد.خوش��بختانه 
با مدیریت متمرکز و یکپارچه در پیش��گیری و مقابله با کرونا در 
منطقه گل گهر توانس��تیم در این راس��تا در کشور پیشتاز باشیم و 
نق��ش مح��وری در این حوزه ایفا کنیم. در ای��ن دوران باتوجه به 
زیرساخت های موجود این شرکت در حوزه های مختلف و تقویت 
زیرساخت ها توانستیم ضمن توجه به  سلامت نیروی انسانی، تولید 
محصولات خود را نس��بت به ظرفیت اس��می نیز افزایش دهیم.در 
حال  حاضر نیز روند اجرای فعالیت ها در تمامی شرکت های منطقه 
گل گهر به خوبی در حال پیش��رفت اس��ت. باتوج��ه به نام گذاری 
امس��ال ب��ا عنوان جهش تولید تمام��ی برنامه ریزی هایی که برای 
تحق��ق این مهم و رس��یدن به اهداف عالی��ه در حوزه تولید انجام 
 ش��ده، با همت مضاعف کارکنان در س��طوح مختلف شرکت های 
منطقه در دس��ت انجام اس��ت. ش��یوع ویروس کرونا نیز گرچه در 
ابت��دا مش��کلات و موانعی را برای واحده��ای تولیدی و بنگاه های 
اقتصادی به وجود آورد، اما با رعایت تمامی پروتکل های بهداشتی 
و فاصله گذاری اجتماعی، هیچ خللی در روند فعالیت های شرکت 
پیش نیامده اس��ت. به این ترتیب همچنان شاهد خلق رکوردهای 
تولیدی و فروش در شرکت معدنی و صنعتی گل گهر و شرکت های 

منطقه هستیم.

حال و روز بیمار »معادن« خراسان شمالی

سرپرست شرکت گسترش معادن و صنایع معدنی طلای 
زرش��وران گفت: تولید شمش طلا در زرش��ورارن ) تکاب- 
آذربایج��ان غربی( در ۵ماهه امس��ال با رش��د ۲۳ درصدی 

نسبت به مدت مشابه پارسال به ۳۶۷ کیلوگرم رسید.
ب��ه گزارش ش��رکت تهیه و تولی��د مواد معدن��ی ایران، 
محسن نادری، اظهارکرد: براساس برنامه ریزی انجام شده از 
اردیبهش��ت ماه با استمرار اقدام های اصلاحی، میزان تولید 
ش��مش نسبت به برنامه مصوب امس��ال از رشد ۸درصدی 

برخوردار است.
وی گف��ت: زرش��وران توانس��ت در م��رداد۹۹ جه��ش 

فزاینده ای در چارچوب تحقق ش��عار سال بردارد و به نتایج 
یاد شده، برسد.

نادری اف��زود: بهبود تولید به می��زان بیش از ۷۵ درصد 
با رش��د ۳۰ درصدی، اصلاح الگ��وی مصرف و کاهش مواد 
مصرف��ی در هر تن خ��اک ورودی، بهب��ود فرآیند آبگیری 
در مرحل��ه فیلتراس��یون و افزایش ظرفیت فیلتراس��یون و 
ش��کل گیری مدیریت کنت��رل کیفی بخش��ی از اقدام های 

انجام شده در بخش تولید این شرکت است.
سرپرست شرکت گسترش معادن و صنایع معدنی طلای 
زرشوران اضافه کرد: امسال در دوره این گزارش، اقدام های 

مهم��ی از قبیل انجام برخی اصلاحات در جاده های معدنی 
و طرح اس��تخراجی، دستیابی به اس��تخراج ۴۳۰ هزار تن 
کانس��نگ طلا )با تحق��ق برنامه ای ۳۳۹ درص��دی(، انجام 

مناقصه اکتشافی به میزان ۲۰ هزار متر انجام شده است.
به گفته وی، برای ماه های آتی امسال برنامه های عملیاتی 
این شرکت از قبیل تکمیل مطالعات پایداری معدن، شروع 
عملی��ات زهکش��ی، خش��که اندازی و ایمن س��ازی پله ها، 
اقدام های تکمیل طراحی و استخراج براساس برنامه ششم 
)۱۴۰۰- ۱۳۹۶(، تکمیل اکتش��اف های تفصیلی محدوده 
معدنی فعلی و انجام مطالعات اکتشافی سایر محدوده های 

معدن زرشوران و س��ایر موارد در دست اقدام است. معدن 
طلای زرش��وران به عنوان بزرگ تری��ن معدن طلای ایران 
در ۳۵ کیلومتری شهرس��تان تکاب واقع شده است و برای 

تولید سالانه ۳ تن شمش طلا طراحی شده است.

تولید ۳۶۷ کیلوگرم شمش طلا در زرشوران

گروه معدن

معادن خراسان شمالی با وجود ظرفیت فراوان 
اشتغالزایی و تولید ثروت تا کنون آن گونه که باید 
به کمک حرکت و توس��عه استان خراسان شمالی 
نیامدند و س��هم استان در این زمینه بسیار ناچیز 

است. 
ب��ه گزارش تس��نیم، از ۶۸ ماده معدنی موجود 
در کش��ور ۲۸ مورد آن در خراسان شمالی وجود 
دارد و این به معنای س��همی بیش از یک سوم در 
این استان غنی است. میزان ذخایر قطعی معادن 
خراس��ان ش��مالی یک میلیارد و ۵۸ میلیون تن و 
میزان اس��تخراج اسمی از این معادن ۱۱ میلیون 

و ۵۰۰ هزار تن است.
 مق��دار س��رمایه گذاری به وس��یله معدنکاران 
خراسان ش��مالی هزار و ۳۴۰ میلیارد ریال است 
و س��الانه ۵میلیون و ۸۰۰ ه��زار تن ماده معدنی 
در این اس��تان استخراج می ش��ود. نگاهی به آمار 
و ارقام ثروت تولید ش��ده از بخش معدن در سایر 
اس��تان های کشور نشان می دهد خراسان شمالی 
در زمینه تولید ثروت از مواد معدنی سهمی ناچیز 

داشته است. 
درحال حاض��ر کمت��ر از ۳۰درصد ظرفیت های 
موجود معدنی اس��تان کشف و استخراج می شود 
که در صورت تکمیل روند اکتشاف، بهره برداری، 
فرآوری و حمایت های همه جانبه دولت، این رقم 
می تواند تا ۳برابر میزان کنونی قابل افزایش باشد. 

هم اکنون در خراسان شمالی ۲میلیون تن ذخایر 
معدن��ی از ۲۰۴ معدن ثبتی در س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت اس��تخراج می ش��ود که ش��امل 
اس��تخراج سنگ لاشه، مرمر، مرمریت، بوکسیت، 
آهن، مس، باریت، مارن، پوکه معدنی و سنگ های 
تزئینی است و برای حدود ۲هزار نفر فرصت شغلی 
ایجاد شده اس��ت. رقمی که به گفته کارشناسان 

باید تا ۳ برابر افزایش یابد.

چراغ معادن استان خاموش است �
ش��جاعی،  علی  محم��د 
استاندار خراسان شمالی 
شورای  در  پیش  چندی 
معادن استان با انتقاد از 
از  بهره ب��رداری  وضعیت 
معادن خراس��ان شمالی 
اظهارکرد: بخش معدن این اس��تان در خواب 

است و گویا اصلا وجود ندارد، برای فعال شدن 
این بخ��ش، نیازمند فرآینده��ا و فعالیت های 

فراتر از کارهای اداری هستیم.
و  مع��دن  صنع��ت،  س��ازمان  اف��زود:  وی 
تج��ارت اس��تان، در زمینه مع��دن تلاش ها و 
زحمات زیادی می کش��د اما راه افتادن بخش 
معدن، با این اقدامات اداری، میس��ر نیس��ت 
و بای��د بخش غیراداری، گروه��ی کهنه کار و 

 مس��لط، وارد عرصه ش��ده و چ��راغ معادن را 
روشن کنند. 

ش��جاعی با بیان اینکه هیچ اشکال ندارد که 
این گروه، از خارج اس��تان وارد عرصه ش��وند 
افزود: این شورا، محلی برای تصمیم های بزرگ 

تر برای معدن است نه سلب صلاحیت ها. 
این امور، کارهایی است که سازمان صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان خ��ود می تواند انجام 
دهد، این ش��ورا باید دنب��ال کارهای بزرگ تر 

باشد. 
اس��تاندار خراس��ان ش��مالی نبود صنایع و 
واحده��ای فرآوری را از نداش��ته های اس��تان 
عنوان ک��رد و گفت: نب��ود واحدهای فرآوری 
سبب ش��ده تا ارزش افزوده فعالیت های معدن 
از اس��تان خارج شود و سازمان صنعت، معدن 
و تجارت اس��تان باید در این باره تلاش کند تا 

این واحدها راه اندازی شود. 
اگر علت غیرفعال بودن این معادن، ش��رایط 
بازار است، واگذاری آن به فرد دیگر، شرایطی 
از مع��ادن را تغیی��ر نمی ده��د و این س��لب 
صلاحیت ها، نمی تواند س��بب بهب��ود معادن 

شود. 
ش��جاعی گفت: ایج��اد واحده��ای فرآوری 
بخش معدن، یکی از راه های رونق بازار معادن 
اس��ت. در این زمینه س��ازمان صنعت، معدن 
 و تج��ارت باید به فکر رون��ق بازار فعالیت های

 معدنی باشد. 

تعری��ف بهره برداری از مع��دن در معنی لغوی آن 
نهفته اس��ت، ام��ا مجموعه فرآیندهای مهندس��ی 
معدن که زمینه استخراج ماده معدنی و بهینه سازی 
شرایط اقتصادی معدن را فراهم می کند را می توان 
به عن��وان یک تعریف کل��ی از بهره ب��رداری معدن 
دانس��ت. در تمام جهان، حوزه ه��ای گوناگون، اعم 
از صنعت��ی، معدن��ی، عمران��ی، کش��اورزی و حتی 
فرهنگ��ی و هنری هر پ��روژه به طور عمده از س��ه 
بخش تشکیل می شود؛ کارفرما که به عنوان صاحب 
پروژه و تامین کننده منابع مالی پروژه مطرح اس��ت، 
مش��اور ک��ه در مقام ش��خص حقیقی ی��ا حقوقی 
مس��ئولیت تمام طراحی ها، برنامه ری��زی، مطالعات 
و سایر فرآیندهای مهندس��ی و پیمانکار مسئولیت 
اجرای طرح تهیه ش��ده را برعهده دارن��د. حال اگر 
بر این تعریف جهانی س��اختار پ��روژه تمرکز کنیم، 
می توان گفت که مهندس مش��اور به عنوان اتاق فکر 
هر کارفرم��ا برای طراحی، بهینه س��ازی، نظارت بر 
اجرای طرح و رعایت نظارت فنی و اقتصادی، مطرح 
است. این تعریف در مهندسی معدن به عنوان بخش 
بهره ب��رداری و نظارت بر آن اهمیت دوچندانی پیدا 
می کند، چراکه معدن��کاری، طراحی در یک محیط 
پر از احتم��الات گوناگون اس��ت. هزینه های بالای 
معدنکاری، ریس��ک های اقتص��ادی و مغایرت هایی 
ک��ه در زمین ب��ا آن روبه رو می ش��ویم، همگی جزو 
وظایفی هستند که یک مهندس مشاور با آن مواجه 
می ش��ود و باید بهترین راه حل برای مقابله با آنها را 
ارائ��ه کند. به عنوان مثال، ما همواره در اکتش��افات 
با مغایرت های بس��یاری روبه رو هستیم که عملا در 
زمان بهره برداری بروز پی��دا می کنند، از جمله این 
موارد می ت��وان به مغایرت م��دل بلوکی و عملیات 
اجرا اس��تخراج اش��اره کرد، اما مهندس مش��اور با 
ارائ��ه راهکارهای کنترل عیار می تواند این مس��ئله 
را تا حد زیادی حل کن��د. به طور خلاصه، مهندس 
مش��اور به عنوان اتاق فکر کارفرما طراحی، هدایت و 
بازبین��ی طرح های بهره ب��رداری و نظارت بر اجرای 
فعالیت و س��ایر موارد مش��ابه را در قالب بخش های 
فن��ی، زمین شناس��ی، اقتصادی و حت��ی اجتماعی 
برعهده دارد. مهم ترین ابزار مهندس مشاور، نیروی 
انسانی آن اس��ت. نیروی انسانی متخصص با تجربه 
کاری بالا، بهترین ابزار مهندس مش��اور اس��ت. در 
کنار ای��ن اصل مه��م، نرم افزاره��ای روز جهان در 
بخش های گوناگ��ون، تکمیل کننده ت��وان علمی و 
فنی، مهندس مشاور هستند. با توجه به رشد سریع 
فن��اوری، نرم افزارهای معدن��ی، آموزش های هنگام 
خدم��ت کارکنان، ارتباط با نویس��ندگان نرم افزاری 
و برگزاری کارگاه ها می توانند راهگش��ا باشند. علاوه 
بر بحث های کلاس��یک که مطرح ش��د، نقدپذیری 
و مباحثه های فنی در ارتق��ای کیفی پروژه های در 
حال انجام بس��یار موثر هس��تند. برگزاری جلسات 
فن��ی با ه��دف بررس��ی های تکنیکی در راس��تای 
دریافت نظرات کارشناسی یک ابزار بسیار مهم برای 
مهندس مش��اور است، چراکه دریافت این دیدگاه ها 
تاثیر بس��زایی بر روشن ش��دن نقاط مبهم و ارتقای 
کیف��ی پروژه خواهد داش��ت.  در این بین، مس��ئله 
ژئوتکنیک آب یکی از مهم ترین مسائل مطرح درباره 
بهره برداری از معادن است. فرض کنید یک آکواریوم 
با ماهی های زیبا دارید و شیش��ه های این آکواریوم 
زیبا در واقع همان مس��ائل ژئوتکنیک معدنی است. 
اگر این شیش��ه ها کثیف یا ترک خورده باشد، شما 
هرگ��ز زیبایی ماهی های داخل آب را نخواهید دید. 
خوش��بختانه چند سالی است در معادن داخلی این 
موضوع اهمیت یافته و حتی در معادن بزرگ واحد 
ژئوتکنیک تاس��یس شده است. مطالعات ژئوتکنیک 
به طور مس��تقیم بر ایمنی کارکنان و ماش��ین آلات 
مع��دن و حتی پارامترهای اقتصادی تاثیر بس��زایی 
دارد. به عن��وان مثال، اگر در مطالع��ات ژئوتکنیک 
بتوانی��م ش��یب نهایی مع��دن را حتی ی��ک درجه 
افزایش دهیم، باعث کاهش نسبت باطله برداری و در 
نتیجه بهبود پارامترهای اقتصادی معدن می شویم. 
درحال حاض��ر، به دلیل عمیق ش��دن مع��ادن روباز 
به ویژه معادن اس��تراتژیک مانن��د مس، طلا و آهن 
و لزوم کاهش هزینه های عملیاتی، عملا مهندس��ان 
مشاور و کارفرمایان به سمت مدیریت ریسک در این 
بخش گرایش پیدا کرده ان��د. با توجه به تمام موارد 
یادش��ده از آنجا که ای��ران دارای ظرفیت های غنی 
معدنی است، بهره برداری از این ظرفیت ها از اهمیت 
ویژه ای برخوردار اس��ت؛ بنابراین شناخت و ارتقای 
دانش در این حوزه نیز اهمیت ویژه ای پیدا می کند.

یادداشت

رسول تجددیان فر   
کارشناس معدنی

 راه بهبود بهره برداری
از معادن

در گفت وگوی »روزگار معدن«  با مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر مطرح شد

معادن نمک جاجرم و معدن س��نگ و روی آلبلاغ دو پهنه معدنی 
استان خراسان شمالی هستند که نام آنها به تواتر و تکرار در رسانه ها 
آمده و هر از گاهی از مش��کلات آنان نوشته ایم. همین ۲ معدن نمونه 
خوبی برای بیمار بودن وضعیت معادن اس��تان است. معادنی که اگر 
ب��ه طور علمی کارشناس��ی و با حمایت و نظ��ارت جدی دولت مورد 
بهره برداری و اکتش��اف قرار گیرد سهم زیادی از مشکلات اقتصادی 
اس��تان را رفع و رجوع خواهد کرد. معادن نمک جاجرم از مهم ترین 
معادن نمک کش��ور هستند. در حالی که معدن نمک کالشور جاجرم 
بزرگ ترین معدن نمک ش��مال ش��رق کش��ور اس��ت تنها کارخانه 

نم��ک جاجرم که در مج��اورت این معدن قرار دارد تعطیل ش��ده و 
برداش��ت از این گنجینه با عظمت به صورت س��نتی انجام می شود. 
معدن نم��ک جاجرم علاوه بر ظرفیت تولید س��الانه ۵۰۰ تن نمک 
مورد نیاز اس��تان و استان های مجاور می تواند با ورود بخش دولتی و 
خصوصی گردشگری زمینه ایجاد یک قطب گردشگری نمونه را نیز 
در اس��تان فراهم کند. موضوعی ک��ه تا کنون مورد توجه قرار نگرفته 
و برداش��ت س��نتی از این معدن لایزارقدر ان را کاس��ته است. معدن 
استثنایی دیگر منطقه خراس��ان شمالی معدن آلبلاغ است. معدنی 
سرشار از س��نگ های با ارزش سرب و روی که می تواند چرخ توسعه 

خراس��ان ش��مالی به س��رعت به حرکت درآورد. این روزها نه تنها از 
اکتش��اف و بهره برداری اصولی از این معدن با ارزش خبری نس��یت 
بلک��ه بهره برداری ه��ای غیر مجاز و خطرناک از ای��ن معدن تا کنون 
جان بس��یاری را نیز گرفته اس��ت. علی اصغر رضازاده، معاون صنایع 
و معادن س��ازمان صنعت، معدن وتجارت خراسان شمالی در معرفی 
منابع معدن��ی معدن آلبلاغ گفت: معدن آلبلاغ دارای کانس��ارهای 
س��رب و روی است که به دلیل ساختار رگه ای بودن کانسارها مواد با 
عیار بالایی هس��تند. در ابتدا تعداد افراد کمی به صورت غیرمجاز این 
مواد را برداشت کردند. به مرور خریداران به صحنه آمدند و متاسفانه 

افرادی که به صورت غیرمجاز بهره برداری می کنند زیاد شد. او تصریح 
کرد: منطقه آلبلاغ منطقه  حفاظت ش��ده زیست محیطی بود و باید 
مجوزهای لازم اکتش��اف و بهره برداری از محیط زیست اخذ می شد 
که این کار انجام ش��ده اس��ت. مطالعات برای مشخص شدن توجیه 
اقتصادی و میزان ذخیره کانسارهای سرب و روی در منطقه به وسیله 
ایمیدرو انجام می ش��ود.  بهره برداری های غی��ر مجاز و غیر اصولی از 
منابع معدنی آلبلاغ که در ماه های گذش��ته با حضور افراد س��ودجو 
در منطقه حفاظت شده ساریگل اسفراین افزایش یافته باعث کشته 

شدن ۷نفر و ایجاد خساراتی به محیط زیست منطقه شده است.

از سخنان استاندار خراسان شمالی اینگونه برمی آید 
که بخش معدن در اس��تان خراسان شمالی نیز گرفتار 
»خام فروش��ی« شده و نبود واحد فناور تولید و تبدیل 
مواد معدنی آس��یب جدی به وضعیت معادن اس��تان 

زده است.
احم��د گریانلو، کارش��ناس اقتصاد معتقد اس��ت: 
بیش��تر معادن خراس��ان شمالی را س��نگ های لاشه 

دربرمی گیرد که دارای ارزش اقتصادی زیادی نیست. 
در این میان معادن بوکسیت و باریت استان جزو معادن 
منحصربه فرد کش��ور بوده و دارای ارزش افزوده زیادی 
است که برداشت از آنها توجیه اقتصادی مناسبی دارد.
وی افزود: معادن ارزش��مند استان خراسان شمالی 
نظی��ر معادن باریت جاجرم نیز به دلیل نبود واحدهای 
فرآوری کانی های برداش��تی از آنه��ا به صورت خام از 

اس��تان خارج می ش��ود که باید با راه اندازی واحدهای 
فرآوری علاوه بر جلوگیری از خام فروشی، ارزش افزوده 
مناس��بی برای آن ایجاد ش��ود. این کارشناس اقتصاد 
مشکل دیگر معادن اس��تان را عدم شناسایی کامل از 
ظرفیت ها و ماده معدن��ی موجود می داند و در این باره 
گف��ت: متاس��فانه تاکنون اقدامات اساس��ی و بنیادی 
در زمینه شناس��ایی و بهره برداری از معادن خراس��ان 

ش��مالی انجام نش��ده اس��ت. با اختص��اص اعتبارات 
و مناب��ع مال��ی از مح��ل ردیف های مل��ی پیش بینی 
ش��ده در برنامه های توسعه ۵س��اله و با در نظر گرفتن 
محرومیت اس��تان به عنوان استان کمتر برخوردار، به 
اجرا گذاش��تن، پیگیری و تکمیل مطالعات اکتشافی 
و اجرای پروژه های زیربنایی در حوزه معادن به صورت 
ویژه انجام ش��ود. گریانلو با ارائه راهکارهایی برای حل 

مش��کلات معادن اس��تان تصری��ح ک��رد: در این بین 
اختص��اص مش��وق های مالیاتی ب��رای مناطق کمتر 
برخ��وردار، ارائه تس��هیلات ارزان قیم��ت، کم کردن 
س��ود تس��هیلات بانکی در مناطق کمتر توسعه یافته، 
س��رمایه گذاری و بهره ب��رداری از واحدهای فرآوری 
از دیگ��ر مقوله هایی اس��ت که باید با همکاری س��ایر 

سازمان ها و دستگاه های دولتی محقق شود.

نگاهی به وضعیت ۲ معدن استثنائی 

مشکل اصلی معادن کجاست؟
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فاز نخست گندله سازی مادکوش واقع در منطقه ویژه اقتصادی 
صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس دهم اردیبهش��ت ماه امسال به 
بهره برداری رسید و در آن نخستین محصول این مجموعه تولید 
و مادکوش رسما به باشگاه تولیدکنندگان صنعت فولاد وارد شد. 
ژوبین بختیاری، مشاور شرکت مادکوش در گفت وگو با معدن ۲۴، 
درباره تحقق شعار »جهش تولید« در این مجموعه گفت:  ظرفیت 
اس��می فاز اول این کارخانه ۲.۵ میلیون تن در س��ال اس��ت که 
در حال طی کردن مراحل تثبیت کمی تولید خود اس��ت. کیفیت 
محص��ول تولی��دی و پذیرش و تایید حتی نخس��تین نمونه های 
گندل��ه تولیدی مادکوش از س��وی کارخانجات تولید کننده آهن 
اس��فنجی و فولاد س��ازی، از افتخارات این شرکت و ویژگی خط 
تولید پیشرفته آن است. بختیاری خاطر نشان کرد: تا پایان تیرماه 
۳۰۰ ه��زار تن گندله س��نگ آهن در این مجموعه تولید ش��د و 
به ش��رط تامین پایدار و مداوم ماده اولیه )کنسانتره سنگ آهن( ، 
تولید بیش از پیش بینی های اولیه دور از دسترس نخواهد بود. وی 
گفت: تولید روزانه گندله س��ازی مادکوش درحال حاضر به حدود 
۵هزار تن رسیده و همان طور که گفته شد، در صورت تامین مواد 
اولیه مورد نیاز بر اس��اس سهمیه های ارائه ش��ده از سوی وزارت 
متبوع، دس��تیابی به ظرفیت اس��می امکان پذیر است تحقق آن 

مستلزم تولید روزانه بالغ بر 8هزار تن است.

طرح�توسعه�کارخانه��
وی درباره برنامه های توسعه ای شرکت، توضیح داد: طراحی 
مادکوش از روز نخست کارخانه ای ۵ میلیون تنی بوده  در ۲فاز 
۲.۵ میلیونی بوده است که اکنون فاز نخست آن راه اندازی شده 
و در  حال فعالیت است. بختیاری ادامه داد: همه زیرساخت های 
آب، برق، گاز و انش��عابات مربوطه، همچنین س��اختمان های 
اداری پش��تیبانی، عم��ده بخش انباش��ت و برداش��ت مواد و 
محصول و برخی بخش های دیگر برای راه اندازی فاز دوم آماده 
اس��ت و فقط باید تجهیزات خط تولید اصلی کارخانه تامین و 

به صورت قرینه در کنار فاز نخست عملیاتی و اجرایی شود. 
وی با بیان اینکه پیگی��ری منابع مالی راه اندازی فاز دوم در 
حال انجام اس��ت، گفت: عملیات مهندس��ی و تهیه نقشه های 
مربوطه در دس��ت اقدام بوده و از سال ۱۴۰۰ عملیات اجرایی 
این فاز توس��عه ای آغاز خواهد ش��د که نیازمن��د تامین اعتبار 
ارزی و ریالی اس��ت. این مقام مسئول مادکوش اظهارکرد: این 
اعتبارات از محل تس��هیلات بانکی و بخشی دیگر نیز از محل 
آورده نقدی س��هامداران و س��رمایه گذار تامین خواهد شد.وی 
ابراز امیدواری کرد که فاز دوم این مجموعه که در سال ۱۴۰۰ 
آغاز می شود، در نیمه دوم س��ال ۱۴۰۲ به بهره برداری برسد. 
مش��اور ش��رکت مادکوش، از بکارگیری بی��ش از ۳۰۰ نیروی 

متخص��ص اپراتور، تکنس��ین و کارش��ناس در این مجموعه از 
طریق برگزاری آزمون و مصاحبه های استخدامی و بخشی نیز 
ج��ذب از پروژه خبر داد که بی��ش از ۹۰ درصد آنها نیروهای 
بومی و مقیم در بندرعباس هستند. همچنین با تکمیل ساختار 
س��ازمانی ش��رکت این نفرات ب��ه ۳۶۰ نفر خواهد رس��ید که 
علاوه ب��ر این پیمانکارانی نیز در زمینه های مختلف در کارخانه 
مشغول به فعالیت می باشند که درحال حاضر ۱۵۰ نفر هستند.

مهمترین�مشکلات��
وی همچنین به مش��کلات فرا روی ای��ن مجموعه تولیدی 
اش��اره کرد و گفت: هرچند ش��رکت خصوصی گندله س��ازی 
مادکوش می توان��د مثال عملی خوبی ب��رای دولت در اعتماد 
به بخش خصوص��ی و همچنین کرد عینی خوبی برای فعالان 
اقتص��ادی و س��رمایه گذاران برای نتیجه گیری باش��د، اما این 

شرکت برای تداوم فعالیت های تولیدی نیاز به الزاماتی دارد.
بختی��اری، ب��ه تامی��ن نش��دن کم��ی و کیفی کنس��انتره 
س��نگ آهن بعن��وان مواد اولی��ه کارخان��ه به عن��وان یکی از 
اساس��ی ترین مشکلات اش��اره کرد و ادامه داد: هرچند وزارت 
صنعت، معدن و تجات و س��ازمان ایمی��درو منابع تامین مواد 
اولیه را برای ش��رکت های مختلف در س��طح کش��ور بر اساس 
ی��ک جدول مش��خص کرده و س��هیمه هایی تخصی��ص داده 

 ان��د، اما به دلایل مختلف بخش��ی از این س��همیه قابل تامین 
نیست. 

وی اضاف��ه کرد: با وج��ود اینکه گندله س��ازی مادکوش در 
منطقه ویژه اقتصادی واقع ش��ده و به راحتی می تواند واردات 
و صادرات داش��ته باش��د، اما درحال حاضر مش��کلات ناشی از 
تحریم ه��ا و محدودیت ها و تعرفه ه��ای صادارتی، موجب عدم 
امکان یا عدم صرفه اقتصادی تجارت بین الملل را ش��ده که از 
ای��ن رو فرصت تحصیل درآمد ارزی مورد نیاز س��ازمان از این 

بابت از دست می رود.
�تداوم�تحریم�ها��

وی همچنی��ن با اش��اره به تداوم تحریم ه��ای ظالمانه علیه 
کش��ورمان، خاطرنشان کرد: این مسئله س��بب شده تا امکان 
حضور و به کارگیری نمایندگان خارجی س��ازندگان تجهیزات 
جهت پش��تیبانی نرم افزارها و تامین برخی قطعات آنها، وجود 
نداش��ته باشد اما خوشبختانه با اتکا به نیروهای توانمند فنی و 
مهندس��ی داخل کش��ور، این موضوع تا حدود زیادی مدیریت 

شده است.
 بختی��اری، نوس��انات ن��رخ ارز و پیچیدگ��ی انتق��ال آن و 
ع��دم ثبات قیمت ه��ا را دیگر مش��کل این مجموعه و س��ایر 

تولیدکنندگان برشمرد.

تحقق�»جهش�تولید«�در�گندله�سازی�مادکوش

معاون فن��ی انجمن صنفی کارفرمایان صنعت س��یمان 
درب��اره آخری��ن وضعیت تولید س��یمان در کش��ور گفت: 
با وجود ش��یوع ویروس کرونا در کش��ور که بر روند تولید 
فعالیت های بسیاری اثرگذار بوده، اما در صنعت سیمان طی 
مدت ۵ ماه نخست امس��ال حدود ۲۰درصد افزایش تولید 
داش��ته و صادرات کلینکر و سیمان نیز با رشد ۲.۵درصدی 
همراه شده است. نادر غفاری در گفت وگو با ایراسین با بیان 
این مطلب درباره اعمال افزایش قیمت سیمان در کشور نیز 
اظهار کرد: ۲۰درصد افزایش قیمت که با هماهنگی سازمان 

حمایت از مصرف کننده و تولیدکننده قرار بود انجام ش��ود 
به مرحله اجرا رسیده است. )گفتنی است به دلیل افزایش 
قیمت تمام ش��ده تولید س��یمان، تولیدکنن��دگان در این 
صنعت خواس��تار افزای��ش قیمت محصولات خود ش��دند 
که در نهایت این درخواس��ت مورد موافق��ت قرار گرفت و 
افزایش ۲۰درصدی قیمت س��یمان مصوب ش��د(. سیمان 
به عنوان یکی از کالاهای اس��تراتژیک و صادراتی ایران در 
بخش صنایع معدنی به ش��مار می آید و این در حالی است 
که در ۵ ماه گذش��ته ک��ه ویروس کرونا در جهان ش��یوع 

پی��دا کرده، وضعیت صادراتی محصولات مختلف صنعتی و 
معدنی را تحت تاثیر قرار داده اس��ت، اما معاون فنی انجمن 
سیمان درباره آخرین وضعیت صادراتی محصولات سیمانی 
می گوی��د که مجموع صادرات کلینکر و س��یمان در ۵ ماه 
نخست امسال با رش��د ۲.۵درصدی همراه گشته است.وی 
با اش��اره به اینکه کشور عراق تنها یکی از مشتریان سیمان 
ای��ران اس��ت در ادامه گفت: س��یمان ایران به کش��ورهای 
مختلفی همچ��ون بنگلادش، کویت، امارات، هندوس��تان، 
چین و حتی افریقا صادر می شود. همچنین میزان صادرات 

کلینکر و س��یمان در ۵ ماهه نخست امسال ۵.۵میلیون تن 
بوده اس��ت. غفاری با اش��اره به اینکه واحدهای تولیدی با 
رعایت پروتکل های بهداش��تی و همت مدیران توانس��ته اند 
ضمن کنترل ش��رایط، تولید خود را حفظ کنند و کاهشی 
در ظرفیت تولید خود نداشته باشند در ادامه افزود: با توجه 
به اینکه در مدت ۵ ماهه نخس��ت امس��ال شرایط بازار در 
وضعیت مناس��بی بوده و در بازار داخلی نیز فروش با رشد 
همراه ش��ده، امید می رود که صنعت س��یمان امسال، سال 

خوبی را در پیش داشته باشد.

افزایش ۲/۵ درصدی صادرات کلینکر و سیمان 
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حمیدرض��ا عظیمی��ان، مدیرعامل 
ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان در رابطه 
ب��ا کمبود مواد اولیه به ایراس��ین گفت: 
مشکل تأمین مواد اولیه از زمانی شروع 
ش��د که پای معدنی ها به حوزه فولاد باز 
شد. متاسفانه با وارد شدن بخش معدن 

به فولادس��ازی، مشکلاتی در زنجیره تکمیل مواد 
معدنی فولادس��ازها به وجود آمد و این دلیل فولاد 
مبارکه به س��مت تامین مواد اولیه در بخش معدن 
حرکت ک��رد.وی افزود: این اتفاق به تدریج کمبود 
م��واد اولیه را برای صنایع ف��ولادی به وجود آورد.
ت��ا جایی که تامین مواد اولیه ب��رای فولاد مبارکه 
ب��ه یک��ی از چالش های مه��م برای این ش��رکت 
تبدیل ش��ده اس��ت و البته برای رف��ع این معضل 

اقداماتی را انجام داده ایم.
این مس��ئول بیان می کند: از پیگیری در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گرفته تا س��رمایه گذاری 
در منطقه س��نگان و همچنین شروع فعالیت های 
اکتشافی و همکاری با معادن کوچک از برنامه های 
مبارک��ه برای تأمین ماده اولیه اس��ت. وی توضیح 
می دهد: ف��ولاد مبارکه در زم��ان کمبود الکترود 
گرافیتی، که یکی از کالاهای اس��تراتژیک صنایع 
فولادی اس��ت با تمهیداتی که از سوی ارگان هایی 

مانن��د وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 
انجام گرفت توانس��ت کمب��ود الکترود 
گرافیک��ی را به گون��ه ای مدیریت کند 
که امروز با مش��کل روبه رو نش��ویم، اما 
آنچه درش��رایط فعلی همچنان بر س��ر 
جای خود اس��ت مش��کل کمبود مواد 
اولیه اس��ت. این مس��ئول تصریح می کند: این در 
حالی است که در این چند سال اخیر فولاد مبارکه 
برای توسعه سبد محصولات خود و امکان به دست 
آوردن بازارهای صادراتی بیش��تر سرمایه گذاری 
بسیاری انجام داده است. و اگر دپوی مواد اولیه این 
مجموعه کمتر از میزان موردنیاز باشد، خط تولید 
با مش��کل همراه می شود و اهداف تولیدی شرکت 
به تحقق نخواهد رس��ید که پیام��د آن هدر رفت 
هزینه های بس��یاری خواهد بود.جدای از اینکه بر 
فعالیت نیروهای انسانی تأثیرگذار است. عظیمیان 
خاطرنش��ان می کند: اگرچه در س��ال گذش��ته با 
وجود تدابیری و برنامه ریزی هایی توانستیم از موج 
منف��ی کاهش تولید عبور کنیم اما آنچه قابل تأمل 
اس��ت آنکه اگر مواد اولیه به موقع و به میزان کافی 
تأمین نشود، احتمال اینکه آثار آن به طور مستقیم 
 در ب��ازار و کمبود عرضه و قیمت مش��اهده ش��ود 

وجود دارد.

کمبود مواد اولیه، چالش صنایع فولاد
دستیابی به بالاترین
  درصد تولید تختال 

در فولاد مبارکه
رئیس کنترل کیفی فولادسازی و ریخته گری 
مداوم ش��رکت ف��ولاد مبارکه اصفه��ان گفت: با 
تلاش کارکنان س��خت کوش واحد فولادسازی و 
ریخته گری مداوم کیفیت تختال های بدون عیب 

در مردادماه به ۹۳.۵ درصد افزایش یافت.
به گزارش فولاد مبارکه اصفهان، محمدمهدی 
مرندی با بیان اینکه در هنگام ریخته گری بسته 
به شرایط ذوب و ماشین ممکن است روی تختال 
 Longitudinal( عیوب��ی مانند ت��رک طول��ی
 Transverse( عرض��ی  ت��رک   ،)Crack
 ،)Border Crack( لب��ه ای Crack(، ت��رک 
گوش��ه ای  ت��رک   ،)Inclusion( ناخالص��ی 
 Star( س��تاره ای  ت��رک   ،)Corner Crack(
 ،)Casting Lap( پلاک ریخته گری ،)Crack
 ،)Oscillation Mark( قال��ب  نوس��ان  اث��ر 
 ،)Center Line Crack(ترک مقط��ع مرکزی
حفره های س��نجاقی )Pin Holes(، حفره های 
گازی )Blow Holes( کمربن��د اتص��ال در اثر 
وقفۀ ریخته گری )Stop Pouring( و جدایش 
شیمیایی )Segregation( به وجود آید، گفت: 
در صورت بروز هریک از عیوب مذکور بر س��طح 
ب��الا یا پایی��ن یا در کناره ها یا س��ر و ته تختال، 
تختال معیوب باید از س��وی س��یکل اسکارف یا 
برش عرضی و ی��ا طولی رفع عیب گردد که این 
امر مس��تلزم صرف زمان و هزینه برای س��ازمان 

است.
وی در تش��ریح چگونگ��ی کاه��ش این عیوب 
گفت: به منظ��ور جلوگیری از به وجود آمدن این 
عیوب لازم اس��ت کنترل ه��ای دقیقی در ناحیۀ 
فولادس��ازی و ریخته گری م��داوم بر پارامترهای 
ذوب از طریق تنظیم آنالیز ش��یمیایی و ارس��ال 
ذوب با س��وپرهیت مناس��ب از واح��د متالورژی 
ثانویه انجام ش��ود و همچنین نظ��ارت و کنترل 
بهت��ری ب��ر پارامتره��ای ریخته گ��ری همچون 
تنظی��م س��رعت ریخته گری متناس��ب با دمای 
ذوب درون تاندیش، تنظیم میزان پاش��ش آب و 
خنک کنندگی ثانویۀ تختال، تنظیم ش��یب قالب 

و... انجام شود.
در همین ب��اره قاس��م خوش�����دل پور، رئیس 
تولی��د ریخته گری فولاد مبارک��ه اصفهان افزود: 
در مرداد ماه امس��ال با تلاش و پیگیری مجدانه 
هم��کاران واح��د ریخته گ��ری مداوم ش��اه��د 
کاه����ش عی��وب تخ��تال در هر ۵ماش��ی��ن 

ریخته گری بودیم.
وی در تش��ریح تأثی��ر هری��ک از بخش ه��ای 
ناحی��ۀ فولادس��ازی در کس��ب ای��ن موفقی��ت 
گفت: هم��کاران تعمیرات و تعمی��رات جنبی با 
برنامه ری��زی و اج��رای فعالیت ه��ای تعمیراتی، 
وضعی��ت آماده به کاری و تنظیمات ماش��ین ها را 
در حد قابل قب��ول حفظ کردند و همکاران واحد 
تولید نیز با استفاده از فرصت ایجادشده با پایش 
مناس��ب پارامترهای تولید، این رکورد را محقق 

ساختند.
وی درصد تولید تختال ب��دون عیب مردادماه 
در ماش��ین ش��ماره یک را  ۹۱ درصد اعلام کرد 
و در تشریح وضعیت سایر ماشین ها افزود: تولید 
تختال بدون عیب در ماش��ین ش��ماره دو ۹۶.۵ 
درصد، ماشین ش��ماره سه ۹۲.۲ درصد، ماشین 
ش��ماره چهار ۹۳ درصد و ماشین شمارۀ پنج نیز 

۹۳.۵ درصد بوده است.
رئیس تولید ریخته گری فولاد مبارکه اصفهان 
رک��ورد قبل��ی ماش��ین ش��مارۀ ۲ را مربوط به 
ش��هریور ۹۷ به میزان ۹۵.۹ درصد اعلام کرد و 
گفت: این ماشین در ماه جاری ۰.۶ درصد نسبت 
به رکورد قبل بهبود داشته است و سایر ماشین ها 

نیز عملکرد خوبی در بهبود کیفیت داشته اند.
خوش��دل پور اهمی��ت ای��ن رک��ورد کیفی در 
زم��ان مقابله با بیماری کووی��د-۱۹ را دوچندان 
دانس��ت و گفت: همکاران پرتلاش و ساعی واحد 
ریخته گری مداوم با همکاری و تعامل مثال زدنی 
واحده��ای کنترل کیفی��ت، تعمی��رات، کارگاه 
تعمیرات ریخته گری، دفاتر فنی تولید و تعمیرات 
و واحدهای جنبی این توفیق را به دست آوردند.

وی رک��ورد قبلی تختال های بدون عیب ناحیه 
را مرب��وط به ش��هریورماه س��ال ۹۷ و به میزان 

۹۳.۴ درصد اعلام کرد.
به گفته این ۲ مس��ئول ناحیه فولادس��ازی و 
ریخته گری مداوم، حمایت های مدیریت ناحیه و 
زحمات تمامی همکاران واحدهایی که به ش��کل 
مس��تقیم یا پش��تیبان در این عرصه ایفای نقش 
می کنند، در تحقق این رکورد مؤثر بوده اس��ت و 

جای قدردانی دارد.

خبر

گروه معدن

بنا به گفته کارشناس��ان و فعالان صنع��ت فولاد دیر یا 
زود ذخیره معادن کشور به اتمام خواهد رسید و ما مجبور 
ب��ه واردات بخش زیادی از مواد اولیه فولاد از کش��ورهای 
دیگر خواهیم بود.براین اس��اس نیازمن��د تدابیری کارآمد 
برای شناس��ایی راه کارها و گزینه های جایگزین برای ادامه 

این مسیر هستیم.
به گزارش ایراس��ین تأمین مواد اولیه برای فولادسازان 
در حال��ی ب��ه دغدغه ای بزرگ تبدیل ش��ده اس��ت که بر 
اس��اس آمارهای جهانی، ایران ۷ درص��د از ذخایر معدنی 
دنی��ا را ب��ه خود اختصاص داده اس��ت و وج��ود 8 معدن 
 ب��زرگ در س��طح کلاس جهان��ی، خ��ود دلیلی ب��ر این 

مدعاست.
 از س��وی دیگر ازآنجایی ک��ه کمربند کوه زایی پس��ین 
از کش��ور م��ا عب��ور کرده اس��ت، می ت��وان گف��ت ایران 
کش��وری با ظرفیت بس��یار ب��الا در ح��وزه ذخایر معدنی 
اس��ت. زیرا هر کش��وری که روی این کمربن��د قرار دارد، 
 دارای ظرفیت ه��ای معدن��ی فل��زی و حت��ی غیرفل��زی 

بالایی است.
 وج��ود معادن فل��زی غنی همچون گل  گه��ر، انگوران، 
س��نگان، مهدی آب��اد، چادرمل��و، سرچش��مه و س��نگان، 
نش��ان دهنده غنی ب��ودن ایران در ح��وزه کانی های فلزی 
اس��ت. اما با دارا بودن همه ذخایر معدنی پرارزش در این 
کش��ور، از چند سال گذشته هش��دارهای زیادی از سوی 
بیش��تر مس��ئولان و مدیران ش��رکت های مرتبط با حوزه 
زنجیره فولاد نس��بت ب��ه کمبود مواد اولی��ه فولاد به ویژه 

سنگ آهن شنیده می ش��د و اکنون این هشدارها در حال 
تبدیل به واقعیت اس��ت. به طوری که درحال حاضر تعدادی 
از کارخانه ها بزرگ کش��ور ب��ه دلیل کمبود م��واد اولیه، 
درحال تولید با ظرفیت پایین تر از حد نامی خود هس��تند 
ک��ه رفع ای��ن موضوع باید ه��ر چه زودتر در دس��تور کار 

تصمیم گیرندگان قرار گیرد. 
چه بس��ا نیازمند اندیشیدن تدابیری سیاستمدارانه است 

و تحقق آنها نیز برنامه ریزی های مدبرانه ای را می طلبد.
چرخش�فولادی�ها��

کاملا واضح است مواد اولیه، نخستین و مهم ترین عامل 

برای چرخش یک واحد صنعتی به شمار می رود موضوعی 
ک��ه می توان��د حیات یک صنع��ت، کارخان��ه و واحدهای 
تولیدی را تهدید کند. از طرفی هم ضرورت گردش صنایع 
کش��ور به ویژه فولادی برای جب��ران خلا درآمدهای نفتی 

بسیار محسوس شده است.
صنعت��ی که پیش بینی ش��ده تا س��ال ۱۴۰۴ ب��ه تولید 
۵۵میلی��ون ت��ن فولاد دس��ت پی��دا کند و ح��دود ۲۰ – 
۳۰میلیون تن از این تولید راهی بازارهای صادراتی شود.

اما مش��کلی که دراین بین وج��ود دارد تامین مواد اولیه 
اس��ت که امروز اصلی ترین دغدغه صنعت فولاد به ش��مار 

می رود، چالش��ی ک��ه تولیدکننده بزرگ��ی همچون فولاد 
مبارکه هم از آن مس��تثنا نیس��ت. به  طوری ک��ه عزیزاله 
عصاری مدیرعامل ش��رکت س��رمایه گذاری توسعه معادن 
و فل��زات عن��وان کرد: درس��ت اس��ت که ف��ولاد مبارکه 
ب��ا کمبود م��واد اولیه مواجه اس��ت اما از دس��ت معادن 
بزرگ تأمین کنن��ده س��نگ آهن کاری برنمی آید و انجام 
 ای��ن مه��م در چارچ��وب سیاس��ت گذاری های حاکمیتی 

قرار دارد.
 این مسئول اظهار کرد: فولاد مبارکه اصفهان بزرگ ترین 
تولیدکننده فولاد کش��ور است و بیش از ۵۰ درصد تولید 
فولاد کش��ور را برعهده دارد و طبیعت��ا مصرف مواد اولیه 

آن هم بالاست.
برای��ن اس��اس ش��رکت های زیرمجموع��ه هلدینگ »و 
مع��ادن« برای تأمین مواد اولیه فولادس��ازان در چارچوب 
سیاس��ت گذاری وزارت صنع��ت ، مع��دن و تج��ارت عمل 
می کن��د، وزارت صمت ت��لاش می کند س��همیه بندی را 
ط��وری مدیریت کن��د که تمام واحدهای فولادی کش��ور 
ازنظر خوراک تأمین ش��ود تا مش��کلی ب��رای تولید فولاد 

واحدها پیش نیاید و شاهد تعطیلی و بیکاری نباشیم.
هرچند به گفته مدیران آن امس��ال کمی وضعیت بهتر 
شده اس��ت اما همچنان این نگرانی وجود دارد که کمبود 
مواد اولیه می تواند خط تولی��د این مجموعه صنعتی را با 

مشکل همراه سازد.
ش��رکتی که س��ال جهش تولید را با جهش تولید آغاز 
ک��رد و باوج��ود محدودیت ه��ای موج��ود در تأمین مواد 
اولی��ه از ظرفیت های تولید خود به بهترین نحو ممکن در 

سال۱۳۹۹ استفاده کرده است.

اما بحث مهمی که در این زمینه وجود دارد آنکه 
باوجود تحریم ها و دیگر مش��کلات گفته ش��ده از 
سوی مسئولان، چه راهکارهایی برای تأمین مواد 

اولیه صنایع فولادی وجود دارد؟ 
گفتنی اس��ت که در دهه آینده باوجود افزایش 
تقاضا برای محصولات فولادی و ریخته گری، توسعه 
راهب��ردی صنای��ع تولیدکننده م��واد اولیه برپایه 
مدیریت استراتژیک و مدیریت بازار ضروری است و 
قطعا کوتاهی در این زمینه خسارات جبران ناپذیری 
بر صنعت فولاد و ریخته گری تحمیل خواهد کرد. 
از س��ویی ه��م تقاضا برای مواد اولی��ه در بازارهای 
آس��یایی به خصوص کشورهای حوزه خلیج فارس 
به ش��دت رو به افزایش اس��ت. ب��ه همین منظور و 
جهت پاس��خگویی ب��ه تقاضاهای بیش از ظرفیت 
تولی��د داخل��ی لازم اس��ت تا چاره ای اندیش��یده 
ش��ود. به عقیده بیش��تر تحلیل گران منطقه ای در 
س��ال های آینده صادرات م��واد اولیه فروآلیاژی و 
ریخته گ��ری از کش��ورهای چی��ن و هند به مقصد 
کش��ورهای خاورمیانه کاهش چشمگیری خواهد 
داشت و حتی موجب خواهد شد برخی از ظرفیت ها 
و تناژهای مورد قرارداد از قبل به این مناطق ارسال 
نشود. انتقال این بحران به بازار داخلی ایران ممکن 
است موجب بی ثباتی بیشتر در برنامه های توسعه 

ش��رکت های بزرگ فولادسازی و ریخته گری شود 
و رقابت پذی��ری محصولات نهایی این ش��رکت ها 
را در ب��ازار داخل��ی و  بین الملل��ی به حداقل ممکن 
کاهش خواهد داد. سعید رازی، کارشناس صنایع 
در رابط��ه ب��ا راهکاره��ای خروج از ای��ن دغدغه به 
ایراس��ین می گوید: نخستین گام برای رفع معضل 
کمبود مواد اولیه بها دادن به بخش خصوصی کشور 
اس��ت این بخش با بومی س��ازی فناوری تولید و دارا 
بودن ظرفیت مناسب و ظرفیت بالا، می تواند سهم 
بزرگی در حل مش��کلات پیش��رو در جهت تأمین 
مواد اولیه موردنیاز کش��ور داش��ته باش��د و حتی با 
انج��ام حمایت های لازم از خصوصی ها، می توانند 
تا س��ال ۱۴۰۴ بخش زیادی از مواد اولیه موردنیاز 
صنعت فولاد و ریخته گری را تولید و در بازار داخلی 
عرض��ه کنند. وی می افزاید: مورد قابل توجه دیگر 
استفده از راهکارهای صحیح برای واردات مواد اولیه 
است به هرحال درزمانی ذخایر معدنی ما هم تمام 
می شود و مجبور به واردات مواد اولیه خواهیم بود 
بنابراین لازم است موانع را برطرف کنیم. که به نظر 
می رس��د فقدان زیرساخت های حمل محصولات 
زنجی��ره ف��ولاد از مهم تری��ن این موانع اس��ت. در 
شرایطی که بخش بزرگی از حمل ونقل سنگ آهن 
در دیگر کش��ورها از س��وی کش��تی ها و واگن های 

قطار انجام می گیرد اما بنادر کشور ما درحال حاضر 
قابلیت پهلوگیری کشتی ها با ظرفیت ۵۰۰ هزارتن 
را ندارند و از س��وی دیگر ناوگان حمل ریلی ما نیز 
دارای ظرفیت پایین است که باید هر چه سریع تر در 
زمینه بهبود چنین زیر ساخت هایی، اقدام کرد. این 
کارش��ناس تصریح می کند: اکتشاف مورد دیگری 
اس��ت که باوجود قابلیت های کشورمان درزمینه، 
مع��ادن بای��د به آن توجه ک��رد. به گفته رازی بنا بر 
آمار موجود فقط عددی حدود ۱۰ درصد از مساحت 
کش��ور اکتش��اف شده است که بخش بزرگی از این 
اکتشافات نیز مربوط به دهه های ۴۰تا ۵۰ شمسی 
است در صورتی که در کشورهای پیشرفته بودجه 
زیادی اختصاص به اکتشافات داده می شود اما ایران 
با وجود معادن نهفته فراوانی که دارد بودجه ای ای 

برای اکتشاف آنها در نظر گرفته نمی شود. 
وی ی��اد آور ش��د: با توجه به ع��دم حمایت های 
لازم در ای��ن زمین��ه باید از س��وی بخش خصوص 
س��رمایه گذارانی برای چنین اکتشافاتی پای پیش 
گذارند. ضمن آنکه جذب سرمایه گذار خارجی نیز 
در پیش��روی این مس��یر بسیار کارآمد است و البته 
این مهم در صورتی تحقق می یابد که سرمایه گذار 
خارجی احس��اس امنیت برای سرمایه خود داشته 

باشد.

تدابیری�برای�جبران�کمبود�مواد�اولیه�فولادی�هابرنامه�فولاد�مبارکه�برای�تامین�مواد�اولیه
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در��� بوکس�یت� تولی�دات� افزای�ش�
استرالیا

 GlobalData اطلاع��ات  براس��اس 
پیش بینی می ش��ود میزان تولیدات بوکس��یت 
در استرالیا در امس��ال با ۱.۹درصد افزایش به 
۱۰۷.۲کیلوتن برسد که این میزان تقریبا یک 
س��وم از تولیدات جهانی برای تولید آلومینیوم 
را ش��امل می ش��ود. افزایش تولیدات استرالیا 
 با ه��دف مهار اثرات ناش��ی از بیم��اری کرونا 

انجام می شود.
تولید کنن��ده  بزرگ تری��ن  ک��ه  ریوتینت��و 
بوکسیت در اس��ترالیا به شمار می رود گزارش 
داد، در نیم��ه اول س��ال ۲۰۲۰، ۲۴.۸ میلیون 
ت��ن بوکس��یت تولید کرده اس��ت که نس��بت 
به س��ال قبل ۸ درصد افزایش داش��ته اس��ت 
و ای��ن افزای��ش تولی��دات در درج��ه اول ب��ه 
در   Amrun مع��دن  از  برداش��ت  افزای��ش 
 انته��ای کوئینزلند ش��مالی اس��ترالیا مرتبط 

بوده است.

جای�گاه�پنج�م�هن�د�در�تولی�دات���
بوکسیت

چشم انداز تولیدات بوکسیت در هند نیز مثبت 
 GlobalData اس��ت. تحلیلگر ارش��د مع��دن
گف��ت: هن��د، جایگاه پنج��م جه��ان در میزان 
تولی��دات این م��اده معدنی را در اختی��ار دارد. 
معادن بوکس��یت ای��ن کش��ور از دوره تعطیلی 
۲۱روزه مع��اف ش��دند و همی��ن اتفاق س��بب 
ش��د تا مانعی برای اس��تخراج این ماده معدنی 

وجود نداش��ته باش��د در نتیجه انتظار می رود تا 
تولیدات بوکسیت این کشور تا پایان سال ۲۰۲۰ 
به می��زان ۶.۵ درصد افزایش یاب��د. اما با وجود 
اینکه میزان تولیدات بوکسیت چین از نیمه دوم 
آوریل امس��ال به ظرفیت کامل خود رس��ید، اما 
انتظار می رود تا تولید این ماده معدنی با کاهش 
۱.۸درصدی همراه باش��د. گلوبال دیتا همچنین 
گ��زارش داد برزیل نیز ب��ا کاهش قابل توجه در 
تولید روبه روس��ت. همچنین پیش بینی می شود 

کاهش ۲.۴ درصدی تولیدات این کشور به دلیل 
کاهش عیارهای سنگ معدن آن باشد. بیشترین 
تأثیر پاندمی کووید-۱۹ بر کش��ورهای کوچک 
تولید کننده بوکسیت از جمله اندونزی، جامائیکا، 
روس��یه، قزاقس��تان، غنا و گویان بوده اس��ت و 
انتظار می رود مجموع تولیدات این کش��ورها که 
در س��ال ۲۰۱۹ به ۳۷ میلیون تن رس��یده بود 
در س��ال ۲۰۲۰ به ۳۳.۸ میلیون تن برس��د. در 
سال ۲۰۱۹ این کشورها در مجموع ۱۰ درصد از 
تولیدات جهانی بوکسیت را در اختیار داشتند. اما 
 در امسال به نظر می رسد این رقم به ۹.۸ درصد 

کاهش یابد.
نقش�عمده�اس�ترالیا،�هند�و�گینه�در���

تولید�بوکسیت
پیش بینی می ش��ود میزان تولیدات از س��ال 
۲۰۲۱ تا ۲۰۲۴ نرخ رش��د مرکب س��الانه ۲.۸ 
درصدی را تجربه کند و از این رو میزان تولیدات 
بوکس��یت در س��ال ۲۰۲۴ ب��ه ۳۸۷.۴ میلیون 
تن برس��د که در این میان کش��ورهای استرالیا، 

 هند و گینه نق��ش عمده ای را ایفا خواهند کرد.
 Baja تحلیلگر گلوبال دیتا معتقد اس��ت س��هم 
تولی��دات ای��ن ۳کش��ور از بازاره��ای جهانی از 
۲۲۶.۸ میلی��ون تن در س��ال ۲۰۲۱ به ۲۵۸.۸ 

میلیون تن در سال ۲۰۲۴ افزایش یابد.
در همین زمینه در طول یک دوره پروژه هایی 
برای افزایش تولیدات بوکسیت پیش بینی شده 
 Kindia اس��ت که از جمل��ه می توان به پ��روژه
Anglo- در گینه از س��وی ش��رکت معدن��ی
African اش��اره کرد که انتظار می رود با شروع 
بهره ب��رداری از آن در س��ال ۲۰۲۱ س��الانه ۵ 

میلیون تن بوکسیت استخراج شود.
 anglo African Minerals plc (AAM ( شرکت
یک شرکت ثبت شده ایرلندی است که به اکتشاف 
و توس��عه مع��ادن بوکس��یت در جمه��وری گینه 
فعالی��ت می کند. این ش��رکت که در س��ال ۲۰۰۸ 
تاس��یس ش��ده در تلاش اس��ت ت��ا در کوتاه مدت 
 ب��ه ی��ک تولید کنن��ده معتبر بوکس��یت در جهان

تبدیل شود.

در اوایل این هفته، چین واردات عمده جو از استرالیا را پس از اینکه ۸۰ درصد تعرفه به دلیل دامپینگ 
غ��لات علیه اس��ترالیا اعمال کرد، آغاز ک��رد. در ماه های اخیر نیز پکن ب��رای حمایت از تولیدکنندگان 
داخلی، سهمیه واردات برای زغال سنگ حرارتی استرالیا پیشنهاد داده است. سوال این است که پکن در 
تلاش برای ابراز خشم درباره موضوع کانبرا تا کجا پیش خواهد رفت؟ آیا این امر می تواند تجارت پرسود 

سنگ آهن استرالیا را تهدید کند؟
به گزارش فولاد ایران، فعلا صادرات سنگ آهن استرالیا با مشکل جدی روبه رو نشده است، اما تجارت 

آن می تواند در صورت افزایش تنش های منطقه ای به یک سلاح استراتژیک تبدیل شود.
در حالی که پکن از حمایت دولت موریسون برای تحقیق درباره ریشه های بیماری همه گیر کووید-۱۹ 
خشمگین شده بود، اما منشأ اختلافات آن با استرالیا به یک دهه قبل برمی گردد. در طول دهه اول هزاره 
جدید، شرکت های چینی که بسیاری از آنها دولتی بودند، منابع معدنی استراتژیک استرالیا را خریداری 
کرده و در بورس س��هام اس��ترالیا فعالیت کردند. پس از بحران مالی جهانی، ریو تینتو با تصمیم فاجعه 
بار خود برای خرید آلکان به قیمت ۳۸ میلیارد دلار از ش��رکت زیان ده دولتی چینالکو معامله کرد و در 
دریایی از بدهی غرق شد. این معامله که به پکن امکان کنترل ثروتمندترین ذخایر سنگ آهن استرالیا 
و جهان را می داد، باعث وحش��ت در کانبرا و خش��م سرمایه گذاران شد، زیرا این معامله در حداقل ارزش 
بازار سهام و بازار کالاها انجام شد.در حالی که حزب کمونیست چین فشارها را بر استرالیا افزایش داده، 
اما همیشه مواظب بوده که به موارد تجاری حمله کند که می تواند در جاهای دیگر آن را تأمین کند. جو 
را می توان از امریکا، گوشت را تقریبا از هرجای دیگر و زغال سنگ را از اندونزی یا روسیه تهیه کرد. آنچه 
که به راحتی نمی تواند جایگزین آن را پیدا کند، سنگ آهن استرالیاست، اگرچه در مرحله آزمایش تهیه 
آن از برزیل و افریقای غربی است. اما این کار ساده ای نخواهد بود. سه معدن بزرگ، ریو تینتو، بی اچ پی 
و فورتس��کیو حدود ۸۰۰ میلیون تن ماده اصلی فولاد را تولید می کنند، بیش از دو برابر واله برزیل. در 
عین حال، افریقای غربی مشکلات خاص خود را نشان داده است. چین مقادیر زیادی سنگ آهن تولید 
می کند اما کیفیت آن پایین اس��ت و تولید فولاد را به فرآیندی پرهزینه و آلاینده تبدیل می کند.بیش 
از ۸۰ درصد س��نگ آهن اس��ترالیا به چین صادر می شود و ژاپن، کره جنوبی و تایوان نیز بیشترین سهم 

مابقی را را تشکیل می دهند.
با وجود تنش های اخیر، در حالی که پکن به شدت تلاش می کند کشور را از رکود ناشی از همه گیری 
رها کند، تجارت س��نگ آهن در حال افزایش است. صادرات آن فقط در ماه ژوئن ۸ درصد افزایش یافته 
است و با افزایش قیمت ها، کل صادرات بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار طی امسال بوده است. این امر به طور 
بالقوه تجارت سنگ  آهن را به سلاحی استراتژیک تبدیل می کند که می تواند به عنوان یک ترمز دستی 
برای رشد اقتصادی چین یا در شرایط وخیم تر، در مقابل هرگونه جاه طلبی نظامی گری که این کشور 

در آن قرار دارد استفاده شود.

تحلیلگر ارش��د بازارهای بین المللی مواد معدنی و فولاد گفت: در هفته های گذش��ته بازارهای جهانی 
سنگ آهن و فولاد افت و خیز زیادی داشته و دلیل اصلی آن اتفاقات رخ داده در کشور چین است. از طرفی 

بازارجهانی نیز شرایط مثبتی برای صادرات فولاد دارد که می توان از آن استفاده کرد.
کیوان جعفری طهرانی در گفت وگو با ایراسین افزود: وضعیت واردات و تولید فولاد چین در ماه ژوئن 
و جولای به حداکثر خود رسید. این درحالی است زمانی که حجم واردات به پیک خود نزدیک شده و در 
نهایت به اشباع می رسد، بعد از آن سیر نزولی نیز آغاز می شود. در هفته گذشته نیز قیمت سنگ آهن به 
صورت هیجانی و یکباره به میزان ۵.۵ دلار در یک روز افزایش یافت و دوباره ۲ دلار بالا رفت، اما دوباره با 

کاهش حدود ۴ دلاری هفته را به پایان رساند.
وی ادامه داد: در واقع این اتفاق به دلیل ترافیک ش��دید بنادر چین برای پهلوگیری کشتی ها بود؛ زیرا 
تعداد کشتی هایی که در صف پهلوگیری بودند به ۱۷۰ فروند رسید و این در حالی است که در کل بنادر 
چین برای واردات س��نگ آهن/فولاد و صادرات زغال س��نگ/فولاد در حالت معمول تنها ۱۰۰کشتی در 
س��ف پهلوگیری در بنادر حاضر هستند، اما این افزایش تعداد نشان می دهد چین تا چه اندازه به واردات 
س��نگ آهن و فولاد نیاز دارد. جعفری طهرانی با اش��اره به تغییرات قیمتی سنگ آهن اظهار کرد: به نظر 
می رس��د کاهش قیمت سنگ آهن در بازار به صورت هیجانی بوده است؛ حتی انجمن آهن و فولاد چین 

)سیسا) نیز اعلام کرده که تا پایان ماه اوت وضعیت ترافیک بنادر چین به تعادل می رسد.

سنگ�آهن�فعلا�وارد�جنگ�تجاری�چین�با�استرالیا�نشد

شرایط�مثبت�بازار�جهانی�برای�صادرات�فولاد�

افزایش یک میلیارد دلاری 
ذخایر طلا و ارز روسیه

بان��ک مرک��زی روس��یه اعلام ک��رد ذخای��ر ارز 
 خارجی این کش��ور پس از ۳ هفته افزایش پیاپی به
 ۵۹۱.۸ میلیارد دلار رسیده است. ذخایر بین المللی 
روسیه در هفته منتهی به ۲۸ اوت یک میلیارد دلار 

افزایش یافته است.
ب��ه گزارش تس��نیم، جدیدتری��ن اطلاعات بانک 
مرکزی روس��یه نش��ان می دهد ذخایر ارز خارجی 
 ای��ن کش��ور پ��س از ۳ هفت��ه افزای��ش پیاپ��ی به

 ۵۹۱.۸ میلیارد دلار رسیده است.
براس��اس گزارش راش��اتودی، ذخایر بین المللی 
روس��یه در ی��ک هفت��ه از ۲۱  تا ۲۸ م��اه اوت یک 
میلیارد دلار افزایش یافته اس��ت. براس��اس گزارش 
بانک مرکزی این کش��ور، این رش��د نتیجه افزایش 
نرخ برابری ارز است که به وسیله فروش ارز خارجی 

در بازار داخلی تعدیل شده است.
 ذخایر طلا و ارز خارجی روس��یه از آغاز امس��ال 
میلادی ب��ا وجود تاثیرات منفی همه گیری ویروس 
کرونا بر اقتصاد این کش��ور، حدود ۳۶ میلیارد دلار 

افزایش یافته است.
 ذخایر بین المللی روس��یه معمولا س��رمایه های 
خارجی نقدی اس��ت که ش��امل ذخایر طلای پولی، 
ارزهای خارجی و س��رمایه های دارای حق برداشت 
مخصوص می ش��ود و در اختی��ار بانک مرکزی این 

کشور و دولت قرار دارد. 
بانک مرکزی روس��یه چندین س��ال پیش هدف 
س��طح دارایی های ارز خارجی را ۵۰۰ میلیارد دلار 
اع��لام کرده ب��ود که در ژوئ��ن ۲۰۱۹ به این هدف 

رسید.
 ب��الا رفتن اخیر قیم��ت طلا باعث افزایش ذخایر 
بین المللی روسیه تا بیش از ۶۰۰ میلیارد دلار در این 
ماه ش��ده است. رکورد قبلی روسیه ۵۹۸.۱ میلیارد 
دلار بود که در اوت ۲۰۰۸ درست قبل از آغاز بحران 

مالی جهانی ثبت کرده بود.

شرکت مس Daye چین 
اهداف تولید را افزایش داد

ش��رکت معدنی فلزات غیر آهنی Daye چین که 
یکی از تولیدکنندگان مس مستقر در Hubei است 
در اوایل امس��ال به ش��دت تحت تاثیر ویروس کرونا 
قرار گرفت و آس��یب دید. این ش��رکت به تازگی و 
پس از ثبت زیان خالص در نیمه اول س��ال، اهداف 
تولید س��الانه خود را افزایش داد. به گزارش معدن 
نیوز، این ش��رکت چینی که در نزدیکی مرکز کانون 
ویروس یعنی ووهان واقع ش��ده اس��ت اعلام کرده 
تولید ۵۱۰هزار تن کاتد مس را برای امسال تضمین 
می نماید این درحالی اس��ت که هدف گذاری انجام 
ش��ده در ماه مارس تولید ۵۰۵ هزار تن سالانه بود.
ش��رکت Daye در نام��ه ای به ب��ورس هنگ کنگ 
گفت: م��ا تولید روزانه و همینطور ماهانه را افزایش 
خواهیم داد تا نتایج زیان ناشی از پاندمی را پوشش 
دهیم.با این حال این شرکت اعلام کرد پروژه جدید 
ذوب مس به ظرفیت تولید سالانه ۴۰۰ هزار تن در 
Huangshi را تا س��ال ۲۰۲۲ آغ��از نخواهد کرد. 
این ش��رکت پیشتر هدف گذاری برای راه اندازی این 
پروژه را نیمه اول سال ۲۰۲۱ اعلام کرده بود.شرکت 
Daye در گزارشی زیان ۵۰.۵میلیون یوانی معادل 
۷.۳۸ میلیون دلاری را در بین ماه های ژانویه تا ژوئن 
اعلام کرد در حالی که سال گذشته سود ۳.۹ میلیون 
یوانی را به ثبت رسانده بود.این شرکت قبلا از زیان 
۱۱۸میلیون یوانی برای ژانویه تا آوریل ۲۰۲۰ خبر 
داده بود که این بدان معنی است که در ۲ماهه می و 
ژوئن به سودآوری رسیده است.درآمد شرکت ۳۰.۶ 
درصد افت داش��ته و به ۱۲.۰۶ میلیارد یوان رسیده 
که به گفته این شرکت، به طور عمده ناشی از تاثیر 
اپیدم��ی کرون��ا و اثر آن بر کاه��ش تولید و تضعیف 
ف��روش محصولات اصلی ش��رکت بوده اس��ت.این 
مس��ئله به بازگشت وی  شکل قیمت مس از ۳ماهه 
دوم سال اشاره دارد. با این حال تا حدودی به بهبود 
تقاض��ای چین باز می گردد و به پیش بینی ها درباره 
س��رمایه گذاری در زیرس��اخت های جدید در چین 
اشاره دارد که می تواند مس را بیش از پیش تقویت 
کند. این گزارش می افزاید، قیمت محصولات جانبی 
ازجمله اسید سولفوریک نیز افزایشی بوده و در این 

زمینه کمک کرده است.
تولید کاتد مس Daye در نیمه اول امسال ۲۴۰ 
ه��زار و ۹۳۰ ت��ن بوده که ۱۰.۵ درص��د پایین تر از 
س��ال قبل اس��ت. با این حال این ش��رکت موفق به 
حف��ظ ضریب به��ره وری ۸۳.۸ درص��دی در طول 
دوره بحران��ی اپیدم��ی از فوریه تا مارس ش��ده بود. 
برخ��ی کارگران ش��رکت یادش��ده تس��ت کرونای 
مثبت داش��تند و تقریبا هزار نف��ر از آنان مجبور به 

خانه نشینی در دوره مذکور شدند.

اخبار

 تدابیر تولیدکنندگان بوکسیت
برای عبور از کرونا

مسعود رمضانی
مترجم

طبق گزارش ش��رکت تجزیه و تحلیل و داده 
GlobalData پیش بینی می شود تولید جهانی 
بوکس��یت در امس��ال به دلیل پاندم��ی کرونا و 
تعطیلی موقت معادن ۰.۱درصد کاهش یافته و 

به ۳۴۴ میلیون تن برسد.
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رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت نهبندان 
از احداث بزرگترین کارخانه سنگ آهن جنوب 
ش��رق کشور در این شهرستان خبر داد و گفت: 
با بهره برداری از این واحد صنعتی تا 6ماه آینده 
از خام فروش��ی یک میلیون و ۱۰۰هزار تن مواد 

معدنی جلوگیری می شود .
رض��ا اردون��ی در گفت وگو با ف��ارس، اظهار 
کرد: بزرگترین کارخانه سنگ آهن جنوب شرق 
کش��ور در شهرس��تان نهبندان خراسان جنوبی 
احداث و از خام فروش��ی یک میلیون ۱۰۰هزار 

تن مواد معدنی جلوگیری می شود.
وی افزود: کلنگ س��اخت این پروژه صنعتی 
۱۹بهم��ن۹۸ در زمینی به مس��احت ۱۱هکتار 
ب��ه زمین خورد که می تواند زمینه س��از تحولی 

بزرگ در قطب معادن خراسان جنوبی باشد.
تج��ارت  و  مع��دن  صنع��ت،  اداره  رئی��س 
نهبندان تصریح کرد: کارخانه تولید کنس��انتره 
جنوب ش��رق کش��ور در زمینه تکمیل زنجیره 
ب��ه روش  م��واد معدن��ی  ف��رآوری  و  ف��ولاد 

 مغناطیس��ی، عی��ار س��نگ آهن را 6۵ درص��د
افزایش می دهد.

اردونی ی��ادآور ش��د: این پ��روژه صنعتی با 
بخ��ش  تومان��ی  س��رمایه گذاری ۴۰ میلی��ارد 
خصوصی و پیشرفت 6۰ درصدی قابلیت تولید 

سالانه 6۰۰ هزار تن کنسانتره آهن را دارد.
وی با اش��اره به ذخیره س��ازی 3میلیون تنی 
س��نگ آهن کارخانه تولید کنسانتره نهبندان، 
خاطرنش��ان کرد: از تولیدات این واحد صنعتی 
به  منظور تامین م��واد اولیه کارخانه های فولاد 
داخل کش��ور و خ��وراک فولادس��ازی قاینات 

خراسان جنوبی استفاده می شود.
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت نهبندان 
از بهره برداری بزرگ ترین کارخانه س��نگ آهن 
جنوب شرق کشور در نهبندان خراسان جنوبی 
ت��ا 6 م��اه آین��ده خب��ر داد و گفت: ای��ن واحد 
صنعت��ی زمین��ه اش��تغال ۷۵ نفر ب��ه  صورت 
 مس��تقیم و ۱۵۰ نف��ر به طور غیر مس��تقیم را 

ایجاد می کند.

نماین��ده مردم رفس��نجان و ان��ار در مجلس 
ش��ورای اس��امی گفت: معافی��ت مالیاتی باید 
مش��مول مع��ادن بزرگ��ی همچ��ون گل گهر، 
هم��ه  و  ف��ولاد  باهن��ر،  م��س  زغال س��نگ، 
۵۰۰معدن اس��تان ش��ود نه اینک��ه فقط مس 
 سرچشمه رفس��نجان را تیغ بزنند و در استان

توزیع کنند.
به گزارش ایسنا، حجت الاسام حسین جالی 
با اش��اره به حضور در جلسه ش��ورای معادن و 
طرح انتظارات شهرستان از حقوق معادن اظهار 
کرد: طبق قانون، استاندار مجاز است ۲۰درصد 
از معافیت ه��ای مالیات��ی را به معادن ببخش��د 
مش��روط بر اینکه نیمی از این سهم ۲۰درصد 

را برای توسعه استان به کار گیرد.
وی با اش��اره به اینکه بر این اس��اس، س��هم 
مع��دن مس در این ب��اره ۱۷۰ میلی��ارد تومان 
ش��ده ک��ه ۵۰ درص��د ای��ن رق��م ۸۵ میلیارد 
تومان اس��ت که وارد کرمان شده است توضیح 
داد: اعت��راض م��ا این بود آی��ا معافیت مالیاتی 

۲۰ درصد به همه معادن تعلق می گیرد یا فقط 
به برخی معادن؛ دوم اینکه آیا به هرمعدنی که 
تعلق گرفت باید در ش��هر خودش یا در استان 
خرج ش��ود که اس��تاندار معتقد است این سهم 
 در اختیار اس��تاندار اس��ت و باید در کل استان 

خرج شود.
جالی تصریح کرد: پیشنهاد ما این است که 
همه ۵۰۰ معدن استان اعم از دولتی، خصوصی 
و خصولت��ی باید مش��مول ۲۰ درصد معافیت 
قرار بگیرند و هم��ه بودجه ها از این ۲۰ درصد 
معافیت، ۵۰ درصد که به خودشان می بخشند و 
مابقی را وارد استان می کنند، این معافیت باید 
شامل همه ۵۰۰ معدن شود و این پول به طور 
کامل در یکجا متمرکز ش��ود که در این صورت 
بنا به گفته معاون عمرانی استاندار۴۰۰ میلیارد 

تومان می شود.
وی ب��ا بیان اینکه ما هم ک��ه حدود ۹درصد 
جمعی��ت اس��تان را داری��م اگ��ر ۸درص��د از 
۴۰۰میلی��ارد تومان تعلق بگی��رد ۵۰ میلیارد 

توان به رفسنجان و انار اختصاص پیدا می کند، 
افزود: بنابرین باید س��هم رفسنجان و انار را به 

صورت عادلانه پرداخت کنند.
نماین��ده مردم رفس��نجان و ان��ار در مجلس 
شورای اسامی خاطرنشان کرد: سال ۹۸ فقط 
معافیت به مس سرچش��مه خورده و امسال هم 
معافی��ت را فق��ط به مس سرچش��مه زدند که 
۱۰۰ میلی��ارد توم��ان می ش��ود در صورتی که 
معادن بزرگ��ی همچون گل گهر، م��س باهنر، 
زغال سنگ، فولاد، کرومیت و... در استان داریم 
که همه را باید مش��مول ای��ن معافیت کرده و 
س��پس در استان تقس��یم کنند نه اینکه مس 
رفسنجان را تیغ بزنند و در کرمان توزیع کنند؛ 

که ناعادلانه است.
وی تاکید کرد: اگر همه معادن مش��مول این 
معافیت نشوند ضرر آن به همه استان می رسد 
و اگر بر اس��اس پیش��نهاد ما اقدام شود بودجه 
خیلی خوبی وارد اس��تان می شود که می توانیم 

بهره مندی بیشتری داشته باشیم.

معافیت مالیاتی مشمول تمام معادن بزرگ شوداحداث بزرگ ترین کارخانه سنگ آهن در »نهبندان«

حساب و کتاب حقوق دولتی معادن مشخص نیست 
در بررسی مشکلات معادن خراسان رضوی عنوان شد

استاندار سمنان بر ضرورت جلوگیری از خام فروشی مواد 
معدنی در این اس��تان تاکید کرد و گفت: با وجود تحریم و 
فش��ارهای ظالمانه دش��منان اما وقفه ای در روند توسعه و 
اج��رای طرح های مختلف اقتصادی و عمرانی ایجاد نش��ده 

است.
به گزارش تسنیم، علیرضا آشناگر گفت: باید ظرفیت ها و 
قابلیت های هر یک از شهرهای استان سمنان در حوزه های 
مختل��ف ب��ه  وی��ژه بخش های زیرس��اختی و گردش��گری 

شناس��ایی و توس��عه یابند. وی با اش��اره ب��ه ظرفیت های 
مطلوب اس��تان س��منان در حوزه های مختلف گردشگری، 
کشاورزی، باغداری، صنعتی، معدنی و دامداری گفت: باید 
از این ظرفیت ها به نحو مطلوبی برای توسعه و رونق اقتصاد 

استان استفاده شود.
اس��تاندار س��منان در ادام��ه ب��ه ظرفیت ه��ای مطلوب 
شهرس��تان دامغان از جمله پسته اش��اره کرد و بر توسعه و 
رونق کشت پسته تاکید کرد و گفت: مسئولان باید توسعه 

زیرساخت های گردش��گری این شهرستان را در دستور کار 
خود قرار دهند.

آش��ناگر با اشاره به مشکات زیرساختی در بخش معدن 
دامغان گفت: مس��ئولان شهرس��تانی با کم��ک مدیران و 
مس��ئولان ارشد اس��تان باید نس��بت به رفع این مشکات 
اق��دام لازم را انج��ام دهند و جلو خام فروش��ی محصولات 
معدنی این منطقه را بگیرند. وی گفت: شهرس��تان دامغان 
از شهرهای تاریخی کشور بوده و از ظرفیت های مطلوب در 

حوزه معدن، کش��اورزی، اقتصادی و گردشگری برخوردار 
اس��ت و بر اساس این ظرفیت ها در س��فر ریاست  جمهوری 
به این شهرس��تان اعتبارات خوبی نیز تخصیص یافته است. 
اس��تاندار س��منان درباره انتقال ندامتگاه دامغان و اقدامات 
خوب انجام شده در این زمینه گفت: باید در کمترین زمان 
ممکن این امر انجام ش��ود. آش��ناگر انج��ام اقدامات خوب 
عمرانی و اقتصادی در دامغان در چند س��ال اخیر را سبب 

توسعه اقتصادی این منطقه از استان سمنان برشمرد.

استاندار سمنان: 

مواد معدنی نباید به صورت خام فروشی عرضه شود

گروه معدن

مش��کات برخی معادن خراس��ان رضوی در 
نشس��تی در محل خانه صنعت، معدن و تجارت 
استان با حضور رئیس کمیسیون اصل۹۰ مجلس 
شورای اسامی مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

به گ��زارش خانه صنعت، 
مع��دن و تج��ارت ایران، 
نص��رالله  حجت الاس��ام 
پژمانفر، رئیس کمیسیون 
اصل ۹۰ مجلس ش��ورای 
اس��امی در این نشست 
گف��ت: اص��ل ۹۰ قان��ون اساس��ی در ارتب��اط با 
ماموریتی اس��ت که به مجلس ش��ورای اسامی 
برای رس��یدگی به مس��ائل و شکایات از طرز کار 
قوای سه گانه داده شده است. وی افزود: اصل ۹۰ 
قان��ون اساس��ی فرص��ت خوب��ی برای بررس��ی 
مش��کات و مس��ائل مختل��ف در حوزه ه��ای 
اقتصادی است که باید از آن بهره گرفت. پژمانفر 
اضاف��ه کرد: ش��کایات زی��ادی از جانب مردم به 
مجلس شورای اسامی می رسد و در همین مدت 
۴۰۰ تا ۵۰ ش��کایت مردمی به کمیس��یون اصل 
۹۰ مجلس رس��یده، هرچند مردم عادت دارند با 
وج��ود خود ش��کایات خ��ود را ب��ه چندین نهاد 
نظارتی ارس��ال کنند تا شاید یکی از آنها موضوع 
را بررسی کند. رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
ش��ورای اس��امی گف��ت: وظیف��ه اصل��ی این 
کمیس��یون بررس��ی طرز کاره��ا و فعالیت های 
نهاده��ای مرتب��ط با قوای س��ه گانه اس��ت، این 
کمیس��یون به عنوان یک دیده بان طرز کارهای 
غلطی که منجر به نقص در عملکرد قوای سه گانه 
یا تمامی دس��تگاه ها می شود را بررسی می کند. 
پژمانفر افزود: مجموعه ای متشکل از کارشناسان 
و اف��راد صاحب تجربه و تخص��ص در حوزه های 
مختل��ف اقتصادی، فرهنگی و سیاس��ی در دفتر 
کمیس��یون اصل ۹۰ مجلس ش��ورای اس��امی 
گرد هم آمده اند و مس��ائل مختل��ف را با دیدگاه 
کارشناس��انه بررس��ی می کنن��د و راه��کار ارائه 

می دهند. وی اضافه کرد: اظهارنظرها و مشکات 
حوزه معادن خراس��ان رضوی نی��ز در مجموعه 
مزب��ور قابل طرح و برس��ی اس��ت، این مجموعه 
شکایات در این حوزه را بررسی کرده و نظر مرکز 
پژوهش های مجلس را نیز می گیرند و در نهایت 
هر یک از مس��ئولان مرتبط با ش��کایت ها باید به 
کمیس��یون اص��ل ۹۰ پاس��خگو باش��د. رئیس 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسامی گفت: 
هی��چ محدودیتی در مطالب��ه و فراخوان کردن 
مسئولان برای پاسخگویی به شکایات رسیده به 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسامی وجود 
ندارد و براس��اس قانون باید فرد فراخوان شده از 
سوی این کمیسیون حداکثر ظرف مدت یک ماه 
پاس��خ لازم را بده��د در غی��ر این ص��ورت عدم 
پاسخگویی وی جرم تلقی می شود. پژمانفر افزود: 
موارد اطاع داده ش��ده به دستگاه های اجرایی از 

سوی این کمیسیون باید خارج از نوبت به وسیله 
این دس��تگاه ها بررسی شود و قضات در صورتی 
که این کمیسیون عدم پاسخگویی فردی را احراز 
کرد حق رسیدگی به محتوای آن پرونده را ندارد. 
وی ادام��ه داد: درب��اره مس��ائل منابع طبیعی یا 
مع��ادن، اگر در ط��رز کار دس��تگاه های اجرایی 
اش��کال باش��د یا قانون یا آیین نامه های مغایر با 
قانون خللی در این مس��یر ایجاد کرده باشد باید 
ابطال ش��ود و رویه های غلط اصاح شود. رئیس 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسامی گفت: 
ه��م مقاومت زیادی در دس��تگاه ها برای اصاح 
رویه های غلط وجود دارد و هم حس��اب و کتاب 
حقوق دولتی معادن مشخص نیست به این معنا 
که معلوم نیس��ت چقدر حقوق دولتی از س��وی 
معدنکار داده ش��ده یا چطور این حقوق محاسبه 
ش��ده زیرا فقط خوداظه��اری در این رویه انجام 

می گیرد در حالی که معدن یک فرصت اقتصادی 
ب��رای کام��ل ک��ردن زنجی��ره تولی��د و توقف 
خام فروش��ی مواد معدنی اس��ت. پژمانفر افزود: 
هم اینک کارخانه های شمش با ۱۷هزار کارگر در 
معرض تعطیلی هستند، از آن طرف آهن اسفنجی 
از کشور صادر می شود، یا کارخانه های تولید نورد 
در مع��رض تعطیلی ق��رار گرفته اند و از آن طرف 
شمش از کشور صادر می گردد و این نقایص همه 
به ضعف قوانین مربوط است.  وی اضافه کرد: در 
طرز کارهایی که فعالیت صنعتی را با ترمز مواجه 
و مع��دن را ناکارآمد کرده اس��ت سیاس��ت های 
غلطی گذاشته اند مثا می گویند معادن بزرگ در 
کشور نداریم و معادن خرد هم نیاز زنجیره تولید 
صنعتی را فراهم نمی کند و هیچ منطقی ندارد و 
بهترین روش خام فروشی مواد معدنی است و این 

نگاه باید اصاح شود. 

حس��ین زاده،  حس��ین 
رئی��س انجمن تخصصی 
م��واد معدن��ی خراس��ان 
رضوی هم در این نشست 
مع��ادن  قان��ون  گف��ت: 
س��ال های  در  تاکن��ون 
مختل��ف 3مرتب��ه بازنگ��ری و اص��اح و ماده و 
تبصره های مفیدی نیز به آن اضافه ش��ده است. 
وی اف��زود: ب��ا این حال در کنار اصاح مناس��ب 
قان��ون معادن، برخی از مواد و تبصره های آن در 
اج��را ب��ا ابهام��ات یا اش��کالاتی روبه رو اس��ت. 
حس��ین زاده، ماده ۲۴ مکرر و تشکیل هیات حل 
اختاف، تش��کیل ش��ورای مع��ادن، تخصیص 
درص��دی از حق��وق دولتی معدن به بازس��ازی 
محدوده های معدنی را از موارد مطلوبی برشمرد 
که در چند س��ال گذشته به قانون معادن اضافه 

شده و در حال اجراست. 
رئی��س انجمن تخصصی مواد معدنی خراس��ان 
رضوی گفت: تفسیر متفاوت قانون معدن توسط 
س��ازمان ها و نهادهای متولی دست اندرکار، گاه 
موجب اختاف بین آنها برای صدور جواز معدنی 
می ش��ود از سوی دیگر در برخی موارد، معارضی 
وجود دارد که موارد مرتبط با حوزه معدن در آن 

به خوبی دیده نشده است.  
حس��ین زاده تعدد و موازی کاری تش��کل ها در 
ح��وزه مع��دن را از دیگ��ر مش��کات این بخش 
برش��مرد و افزود: هدف همه این تش��کل ها رفع 
مشکات و توس��عه فعالیت های اقتصادی است 
ام��ا گاه��ی اوق��ات این مه��م ب��ه طریقی پیش 
می رود که به جای حل مس��ئله در مسیر حرکت 
فعالیت ه��ای معدنی ترمز ایجاد و آنها را منحرف 
می کند.  وی اضافه کرد: براس��اس قانون معادن 
باید بخش��ی از حق��وق دولتی دریافت ش��ده از 
صاحبان معادن صرف بازس��ازی منطقه تخریب 
ش��ده از فعالیت معدنی ش��ود اما ای��ن قانون به 
درس��تی اجرا نمی ش��ود و به جای هزینه شدن 
در بازس��ازی، صرف جبران کمبودهای مالی در 

اجرای پروژه های دیگر می شود.

رونق معادن کرمانشاه 
در انتظار تعیین تکلیف 

پهنه های معدنی

رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن استان 
کرمانشاه گفت: آغاز عملیات اکتشاف در ۵ پهنه 
معدنی از سال ۱3۹۴ آغاز شده، اما هنوز امکان 
واگذاری به س��رمایه گذاران و انجام فعالیت های 

معدنی انجام نشده است.
محمد عاب��د خالدی در گفت وگ��و با فارس در 
خص��وص تعیین تکلی��ف پهنه ه��ای معدنی در 
کرمانش��اه، اظهار کرد: آغاز عملیات اکتشاف در 

۵پهنه معدنی از سال ۱3۹۴ آغاز شده است.
وی ادام��ه داد: مراحل واگذاری و آزادس��ازی 
پهنه ها انجام ش��ده، اما هنوز امکان واگذاری به 
سرمایه گذاران و انجام فعالیت های معدنی انجام 

نشده است.
رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن استان 
کرمانش��اه درباره آزادس��ازی پهنه های معدنی و 
برپایی مزایده، گفت: قس��مت عمده از محدوده 
آن در مرحل��ه مزای��ده ای ق��رار گرفت��ه که این 
محدوده ها با توجه به یک س��ری مش��کاتی که 
به مش��کات کان کشور همچنین موانع قانونی 
که بخش��ی از آن به مشکات اس��تان و بخشی 
هم به تداخل محدوده ها برمی گردد، سبب شده 
این محدوده ها با پهنای اکتش��افی آن طوری که 
باید رونق در معادن استان ایجاد کنند متاسفانه 

ایجاد نکرده اند.
وی در پایان خاطرنش��ان کرد: امیدوار هستیم 
ب��ا پیگیری های مس��ئولان، اس��تاندار و رئیس 
س��ازمان صنعت انجام فعالیت ه��ای معدنی آن 

تحقق یابد.

 کشف آهن و میلگرد 
احتکار شده در ری

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان 
ری گفت: ۵۰۰ تن انواع آهن و میلگرد به ارزش 
تقریبی 6۰ میلیارد ریال در انبارهای شهرستان 
ری توسط بازرسان اداره صنعت، معدن و تجارت 

ری کشف شد.
 به گزارش تس��نیم، موس��ی احمدی با اعام 
خبر کش��ف ۵۰۰ ت��ن انواع آه��ن و میلگرد در 
انبارهای ش��هرری اظهارکرد: در گشت مشترک 
با حضور نمایندگان تعزی��رات حکومتی، پلیس 
امنیت اقتصادی و بازرس��ان اداره صنعت، معدن 
و تجارت از انبارهای س��طح شهرستان ری، یک 
بنگاه تجاری با موج��ودی ۵۰۰ تن انواع آهن و 

میلگرد شناسایی شد.
وی سپس بیان کرد: ارزش ریالی این محموله 
اکتش��افی بی��ش از 6۰ میلیارد ریال اس��ت که 
به دلیل احتکار از س��وی صاحب کالا از س��وی 
بازرسان شناسایی و جهت اعمال مراحل قانونی 

به مراجع قضائی ارائه می شود.
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان 
ری در ادام��ه اف��زود: بازرس��ان اداره صنع��ت، 
معدن و تجارت شهرس��تان ری در طرح بازرسی 
انباره��ای  برنامه ری��زی ش��ده،  نظارت ه��ای  و 
 کالای شهرس��تان ری را به ص��ورت کامل رصد 

می کنند.
احمدی خاطرنش��ان کرد: با ه��دف مبارزه با 
قاچاق کالا و کنترل بازار روزانه ۵ تیم بازرس��ی 
به اصناف، انبار و کارخانه ها اختصاص داده شده 
اس��ت که به صورت مستمر و هماهنگ اقدام به 

بازرسی از واحدها می شود.

روی خط خبر

قوانینی که اجرا نمی شودمشکلات معدن شن و ماسه 
آرم��ان صابرفرد، عضو ش��ورای نظام مهندس��ی 
معدن خراس��ان رضوی نیز در این نشس��ت گفت: 
قانون معادن، ش��ورای عالی معادن را تعریف کرده 
اس��ت اما اعام نک��رده که باید این ش��ورا تفویض 
اختیار داش��ته باش��د زیرا با قانون اساسی مغایرت 
دارد. وی اف��زود: در م��اده ۸۵ قان��ون معادن باید 
نماینده مجلس ش��ورای اس��امی در کمیس��یون 
تخصصی ح��وزه صنایع معدنی وارد ش��ود اما این 
ماده قانونی اجرا نشده است. وی اضافه کرد: حوزه 
مناب��ع طبیعی بهترین قانون را دارد و ضرورت ها را 
در ح��وزه معادن تعریف می کند اما یک تفاهمنامه 
که در سال۱3۹۲ در حوزه معدن بین ۲نهاد دولتی 

منعقد ش��د ترمزی برای فعالی��ت معدنی در حوزه 
مناب��ع طبیعی ب��ه وجود آورد. صابرف��رد گفت: در 
آیین نامه اجرایی ماده ۴تبصره قانون منابع طبیعی 
آمده اس��ت اگر در جایی که پروانه چرا صادر شده 
اس��ت محدوده معدنی وجود داشته باشد باید نهاد 
متولی منابع طبیعی تس��هیات لازم را برای معدن 
کار در آن منطق��ه تامین کن��د اما این ماده قانونی 

اجرا نمی شود.
هم اینک تعداد پروانه اکتش��اف معدنی معتبر در 
اس��تان ۲6۸فقره، گواهی کشف معتبر۲۰۸ فقره با 
ذخیره ۲۰6میلیون تن و هزینه عملیات اکتش��اف 

۸۷۰میلیارد و ۹۴۰میلیون ریال است.

تع��داد پروان��ه بهره ب��رداری معدن��ی معتبر در 
خراس��ان رضوی ۹۱۴ فقره با ذخیره ۲.۷۷میلیارد 
ت��ن و اس��تخراج اس��می 3۹.6 میلی��ون ت��ن ب��ا 
س��رمایه گذاری ۱۰۹ ه��زار و ۷۲ میلی��ارد ریال و 

اشتغالزایی برای ۱۰هزار و 336 نفر است.
۴6 نوع م��اده معدنی در خراس��ان رضوی وجود 
دارد ک��ه عمده مواد ش��ناخته ش��ده در کش��ور را 
ش��امل می ش��وند. مواد فلزی ش��امل سنگ آهن، 
منگنز، طا، کرومیت و مس و مواد غیرفلزی شامل 
خاک صنعتی، سلیس، کائولن، زغال سنگ، مصالح 
ساختمانی و سنگ های تزئینی عمده معادن استان 

خراسان رضوی را تشکیل می دهند.

رئی��س  س��لطان پور،  ابراهی��م 
انجمن تولیدکنندگان شن و ماسه 
خراسان رضوی نیز در این نشست 
پروانه  صنع��ت  س��ازمان  گف��ت: 
بهره ب��رداری برای معادن ش��ن و 
ماس��ه را یک س��اله صادر می کند 
و ای��ن م��دت زم��ان کم��ی برای 
س��رمایه گذار به منظور رسیدن به 

سوددهی لازم است.
وی افزود: اگر قرار باشد سازمان 
صنعت، معدن و تجارت بر معادن 
شن و ماس��ه نظارت داشته باشد 

باید پروان��ه بهره ب��رداری حداقل 
۵ساله بدهد زیرا نظارت بر معدنی 
که پروان��ه بهره برداری یک س��اله 
س��لطان پور  ندارد.  معنای��ی  دارد 
ادامه داد: طب��ق تبصره ۲ ماده  ۲۲ 
قانون معادن نباید از معادن ش��ن 
و ماسه حقوق دولتی دریافت شود 
اما متولیان این حقوق از صاحبان 
مع��ادن مطالبه می کنند و اگر این 
نش��ود، س��همیه  پرداخت  حقوق 
س��وخت تولیدکنن��دگان ش��ن و 

ماسه قطع می شود.



رئیس سازمان تعزیرات حکومتی گفت: نیمی از شرکت های 
ف��ولادی به لحاظ عدم عرضه مناس��ب یا ع��دم انجام تعهدات 
عرض��ه ای خود که باعث آش��فتگی بازار و افزایش قیمت ها در 
لایه های مختلف فولادی شده است، از سوی سازمان حمایت 
به تعزیرات معرفی شده اند و پرونده آنها در شعب ویژه درحال 

رسیدگی است.
ب��ه گزارش صنعت کار، جمال انصاری در حاش��یه جلس��ه 
س��تاد تنظیم بازار، افزود: آنچ��ه که ماحصل نظارت و مداخله 
همه دستگاه های مرتبط با فولاد بوده است، نشان می دهد که 
نیمی از ش��رکت های فولادی تعهدات موضوعی خود را نسبت 

به سطوح پایین دستی اعم از تولیدکننده و توزیع کننده رعایت 
نکردند و تعزیرات مصمم است که با تمام متخلفان حوزه فولاد 

)به عنوان صنعت مادر( برخورد قانونی و حقوقی کند.
وی در این باره تصریح کرد: بین تولید لوازم خانگی و خودرو 
با فولاد وابس��تگی وجود دارد و هر چقدر بازار فولاد مبتنی بر 
یک نظم بخشی مشخصی نباشد، تاثیر منفی بر بازار خودرو و 

لوازم خانگی وجود خواهد داشت.
رئیس سازمان تعزیرات حکومتی گفت: شرکت های فولادی 
با رفتارهای هماهنگ با سیاست های دولت برای تنظیم بازار، 
بای��د خ��ود کار تنظیم گری بازار را در زمینه تامین منافع خود 

انجام دهند. انصاری درباره جلسه ستاد تنظیم بازار، بیان کرد: 
این جلس��ه به طور عمده درباره محور سطح مداخله دولت در 
قیمت گذاری ها بوده اس��ت. در نظام های حقوقی دیدگاه های 
مختلفی وجود دارد و برخی به مداخله حداکثری و برخی دیگر 

به مداخله حداقلی اعتقاد دارند.
وی اضاف��ه ک��رد: در نظام حقوقی ما که برگرفته از اس��ناد 
بالادس��تی است سطح مداخله دولت یک سطح متوسط است 
و دولت در زمینه کالاها و خدمات اساس��ی که جامعه ش��مول 
اجتماعی بیش��تری دارد بای��د در قیمت گذاری مداخله کند و 
اگ��ر مداخل��ه در قیمت گذاری تثبیتی باش��د، پس نظارت در 

لایه ه��ای تولیدی، توزیعی و برخوردی باید حتما اتفاق بیفتد. 
رئیس س��ازمان تعزیرات حکومتی در این باره گفت: اعتقاد ما 
این است که مداخله در بعضی مقیاس ها و مصادیق اختصاصی 
نباید وجود داشته باشد، چون مداخله ما در برخی جاها ممکن 
اس��ت کمکی به تعدیل و روان س��ازی قیمت خدمات نکند و 

باعث تنش در خدمات بشود.
انصاری تصریح کرد: درباره تعرفه خدماتی که به اتباع بیگانه 
داده می شود، نظر سازمان تعزیرات این است که چون جامعه 
شمول گسترده ای ندارد، بنابراین ضرورت برای مداخله تنظیم 

بازاری نیست.
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عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران درباره 
وضعیت فعلی حاکم بر بازار فولاد کشور گفت: بعد از انتخاب 
سرقینی به عنوان سرپرست وزارت صنعت ، معدن و تجارت ، 
از التهاب بازار فولاد کاس��ته ش��ده و اکنون ثبات نسبی در 

بازار حاکم است.
نادر س��لیمانی در گفت وگو با ایراس��ین ب��ه یکی از موارد 
مهم��ی ک��ه در صنع��ت ف��ولاد در ماه های گذش��ته به آن 
پرداخته شده اش��اره کرد و گفت: یکی از مشکلات اساسی 
ب��رای صنعت فولاد، درباره تامین مواد اولیه بود؛ زیرا در این 
بخش نیز شاهد به وجودآمدن بازار سوداگری برای مواداولیه 
بودیم که بخش��ی از آن هم التهابات مربوط به صادرات این 
مواد بود، از س��وی دیگر نیز فولادس��ازان نسبت به دریافت 
مواد اولیه مورد نیاز خود رضایت کامل نداش��تند و تمام این 
اتفاقات نیز به دلیل چالش های به وجود آمده برای تغییر در 

ضرایب قیمتی فولاد نشات می گرفت.
وی گفت: زمانی که س��رقینی به عنوان سرپرست وزارت 
صنعت ، معدن و تجارت انتخاب ش��د و دستور جلوگیری از 
صادرات مواد اولیه فولادس��ازان را تا زمانی که بازار مصرف 
داخل��ی به آن نی��از دارد، متوقف و ممن��وع اعلام کرد و در 
کنار آن نیز مذاکرات خوب��ی را با بخش معدن برای اصلاح 
قیمت ها آغاز کرد، این مش��کل تا حدود زیادی حل شده و 

بازار فولاد در شرایط فعلی روبه آرامش رفته است.
عضو هیات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان فولاد ادامه داد: 

همچنین در گذش��ته قیمت های دس��توری در دس��تور کار 
بورس قرار می گرفت و قیمت ها بر آن مبنا تعیین می ش��د؛ 
ای��ن کار ضم��ن اینکه باع��ث از بین رفتن ش��فافیت بورس 
می ش��د و هم اینکه س��وداگری را رواج می داد. اما اکنون با 
دستور س��رقینی کش��ف قیمت در بورس با این فرمول که 
قیم��ت پایه ۹۵درصد فوب خلیج فارس رعایت ش��ود، انجام 
می ش��ود. سلیمانی ادامه داد: موضوع دیگر درباره بازار فولاد 
مرب��وط به س��وداگری و ورود افراد بدون س��بقه تولیدی به 
بازار بود که تقاصای کاذب در بازار ایجاد می شد و در نهایت 
تولیدکنن��دگان از دریافت مواد اولیه محروم می ش��دند. اما 

اکن��ون با ع��دم دخالت در ب��ورس کالا، تامین م��واد اولیه 
فولادس��ازی و کش��ف قیمت در بورس، الته��اب مربوط به 

افزایش بی رویه قیمت ها متوقف شده است. 
وی معتقد اس��ت ک��ه اتفاقات رخداده در ب��ازار فولاد، در 
مابق��ی بازارهای مرتبط با وزارت صنع��ت ، معدن و تجارت 
همچ��ون ب��ازار خودرو و ل��وازم خانگی نیز اثرگ��ذار و موثر 
خواهد بود. زیرا درصورتی که ش��رایط قیمت گذاری در بازار 
و صنعت فولاد به تناس��ب و تعادل برس��د، صنایع مرتبط با 
صنعت فولاد نیز به وضعیت نسبی و مناسب خواهند رسید. 
س��لیمانی تاکید کرد: البته بخشی از افزایش قیمت ها متاثر 

از افزای��ش بی رویه نرخ دلار اس��ت. زیرا حت��ی اگر ۲۰۰یا 
۳۰۰تومان قیمت دلار افزایش پیدا کند به همان اندازه روی 
محصولاتی که جنبه صادراتی دارند تاثیر مس��تقیم خواهد 
داش��ت. وی درباره اینکه چه اقدامات مهمی باید از س��وی 
وزیر صنع��ت ، معدن و تجارت جدید ب��رای صنعت فولاد و 
بازار محصولات فولادی انجام ش��ود نی��ز گفت: در صورتی 
که س��رقینی به عنوان وزیر جدید صنعت، معدن و تجارت 
انتخاب ش��وند با توجه به تجربه حدود ۲۰س��اله ایشان در 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت و ش��ناخت کافی از صنایع، 
در میان گزینه های مطرح ش��ده بهترین گزینه برای وزارت 
صنعت، معدن و تجارت هستند؛ گواه این امر، آرامش نسبی 
حاکم ش��ده در ب��ازار فولاد بع��د از ورود ایش��ان به وزارت 
صنعت ، معدن و تجارت است. همچنین اکنون شاهدیم که 
افزایش بی رویه و س��وداگری در بازار رو به کاهش اس��ت و 
قیمت ها نیز با نرخ های واقعی همخونی دارند و شفاف سازی 
قیمتی ایجاد ش��ده اس��ت. به عقیده این عضو هیات مدیره 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، با قبول مسئولیت وزارت 
صنعت، معدن و تجارت از س��وی س��رقینی تمام بازارهای 
مرتب��ط با وزارت صنعت ، معدن و تجارت به آرامش نس��بی 

خواهند رسید.
البته باید دید که ایش��ان به عنوان گزینه وزارت صنعت ، 
مع��دن و تجارت از س��وی دولت به مجل��س معرفی خواهد 

شد یا خیر؟

۳ اقدام مثبت عامل ثبات بازار فولاد

ذوب آهن اصفهان تمرکزی بر صادرات ریل نخواهد داشت 
معاون بهره برداری شرکت ذوب آهن اصفهان: 

مه��رداد تولائی��ان در گفت وگو با ایس��نا، در 
خصوص آخرین وضعیت تولید ریل این شرکت 
و دریافت گواهینامه اس��تاندارد ملی ایران برای 
تولی��د آن، اظهار کرد: درحال حاضر اس��تاندارد 
ریل مورد اس��تفاده در دنیا EN۱۳۶۷۴ اس��ت 
که ریل تولیدی ذوب آهن نیز مطابق با آن است 
و چندی پیش ه��م موفق به دریافت گواهینامه 

استاندارد ملی برای ریل خود شد.
وی ب��ا تاکید بر اینکه از نظ��ر کیفیت امکان 
ص��ادرات محصول ریل ذوب آه��ن وجود دارد، 
گف��ت: با توج��ه به نیازه��ای داخل کش��ور و 
قراردادهای موجود ذوب آهن برای تحویل ریل، 
این شرکت در امس��ال برنامه ای برای صادرات 
ریل خ��ود ندارد و با توجه ب��ه تعهدات موجود 
اولوی��ت ذوب آه��ن تامین نیاز داخل اس��ت، تا 
وزارت راه و شهرس��ازی ناچار ب��ه واردات ریل 

نشود.
معاون بهره برداری شرکت ذوب آهن اصفهان 
با بیان اینکه حتی تا نیمه نخس��ت سال آینده 
نیز ش��رکت ذوب آهن تعهد تحوی��ل ریل برای 
۶محور مهم کش��ور را در دس��تورکار خود قرار 
دارد، اظهار کرد: با توجه به سیاس��ت وزارت راه 
و شهرسازی بر توسعه حمل ونقل ریلی، شرکت 
ذوب آه��ن درحال حاض��ر با توجه ب��ه نیازهای 
موجود کش��ور ذوب آهن می توان��د ۱۰۰درصد 
نیازه��ای ریلی داخل را تامین کند و در این باره 
با وزارت راه و شهرسازی در تعامل و هماهنگی 

کامل قرار دارد.

وی افزود: ش��رکت ذوب آهن اصفهان اکنون 
ب��رای تمام پروژه های��ی که تا یک س��ال و نیم 
آینده در برنامه وزارت راه و شهرس��ازی اس��ت، 
ق��رارداد منعقد ک��رده و ماهانه با دس��تور این 
 وزارتخان��ه ب��رای محوره��ای مختل��ف ریل را

ارسال می کند.
تولائی��ان تصری��ح ک��رد: ش��رکت ذوب آهن 
اصفهان با توجه به نیاز داخل امسال تمرکزی بر 
صادرات ریل نخواهد داش��ت، اما از نظر کیفیت 
ریل تولیدی مطابق استانداردهای جهانی، هیچ 

محدودیتی ندارد.
وی با بی��ان اینکه در دنیا ب��رای محصولات 
استانداردهای زیادی تعریف شده است، تصریح 
کرد: زمانی که یک محصول برای نخس��تین بار 
در کش��ور تولید می ش��ود، با توجه به اینکه در 
آینده رقبایی وارد بازار می ش��وند، استانداردی 
ب��رای آن محص��ول مطاب��ق با اس��تانداردهای 
 جهانی تعریف می ش��ود تا محصول کیفی وارد 

بازار شود.
معاون بهره برداری شرکت ذوب آهن اصفهان 
با بی��ان اینک��ه درحال حاضر ذوب آه��ن برای 
صادرات ریل با اس��تاندارد DE اروپا در تلاش 
اس��ت، افزود: زمانیکه محص��ول جدیدی تولید 
می شود اس��تاندارد آن باید با استانداردهای آن 
کشور و منطقه تطابق داده شود و بعد از دریافت 
استاندارد ملی برای صادرات آن تلاش می شود.

وی با اشاره به ضرورت دریافت استاندارد ملی 
ریل ذوب آهن، گف��ت: اگر در آینده مجموعه و 

کارگاه دیگ��ری اقدام به تولی��د ریل کرد، ملزم 
به رعایت این استانداردها خواهد بود تا هر نوع 

ریلی وارد بازار نشود.
تولائیان با تاکید بر اینکه درحال حاضر شرکت 
ذوب آهن تنها تولیدکننده ریل در کشور است، 
خاطرنشان کرد: با وجودی که ذوب آهن رقیبی 
در تولید ریل ندارد، به عنوان تنها فروش��نده به 
بورس کالا ورود کرده است و خریداران براساس 
قیمت تعیین شده در بورس کالا محصول مورد 

نظر خود را خرید می کنند.
وی با بیان اینکه راه آهن جمهوری اس��لامی 
ای��ران خرید ریل م��ورد نیاز خ��ود را از طریق 
مناقصه انجام می دهد که ذوب آهن اصفهان در 
تمام مناقصه ها ش��رکت و تنها برنده آن است، 
افزود: البته شرکت های کوچکی وجود دارند که 
نیازمند ریل گذاری در کارخانه و مجموعه خود 
هس��تند که بدون برگزاری مناقصه، ریل مورد 

نیاز خود را از بورس کالا خرید می کنند.
معاون بهره برداری شرکت ذوب آهن اصفهان 
درب��اره قیمت گذاری ری��ل ذوب آهن در بورس 
کالا، گفت: برای اینکه در حق خریداران اجحاف 
نش��ود و ذوب آهن متهم به انحصار نشود، ریل 
تولی��دی این ش��رکت در ب��ورس کالا عرضه و 

فروخته می شود.
وی با بیان اینکه قرار اس��ت تا پایان امس��ال 
ذوب آهن براس��اس مجموع��ه قراردادهای خود 
۱۰۰ هزار تن ری��ل را تحویل دهد، اظهار کرد: 
درحال حاضر تولید ماهانه ریل ذوب آهن ۵هزار 

تن است، اما به نظر می رسد تا پایان ماه جاری، 
بالای ۷۰۰۰هزار تن تولید ریل داشته باشیم و 
پیش بینی می ش��ود در نیمه دوم امسال تولید 
ماهانه ریل در ذوب آه��ن بین ۷ تا ۱۰هزار تن 

افزایش یابد.
تولائی��ان درب��اره دیگر محص��ولات تولیدی 
ذوب آه��ن، اظه��ار ک��رد: ذوب آه��ن در ب��ازار 
میلگ��رد زی��اد فعالیتی ن��دارد و اکن��ون تنها 
۱۰درص��د میلگرد تولید کش��ور متعلق به این 
ش��رکت است، همچنین ۷۰درصد تیرآهن بازار 
متعلق به ذوب آهن اس��ت. وی با تاکید بر اینکه 
درحال حاض��ر ذوب آهن اصفه��ان تمرکز خود 
را ب��ر تولید محصولاتی ش��بیه ریل، فولادهای 
صنعتی و فولادهایی که در کش��ور تولیدکننده 
آنچنانی ندارد، گذاشته است، اظهار کرد: تولید 
این محصولات همچون آرک های صنعتی، ریل 
مع��دن، ریل، فولادهای م��ورد نیاز صنایع مس 
و... در س��ال گذشته در سبد تولیدات ذوب آهن 
۲درصد بود که در ۵ماهه نخست امسال میزان 
تولی��د این محصولات به ۴ درصد افزایش یافته 
اس��ت. معاون بهره ب��رداری ش��رکت ذوب آهن 
اصفهان با بیان اینکه شهرسازی ریل پایه یکی 
از سیاس��ت های مهم وزارت راه و شهرس��ازی 
اس��ت، گفت: درحال حاضر ذوب آه��ن قرارداد 
تحویل ۳هزار تن ریل به پروژه مترو بهارس��تان 
را دارد و تاکنون ۶۰۰ تن این محموله را تحویل 
داده و بقی��ه آن مطاب��ق برنامه کارفرما، تحویل 
داده خواهد ش��د، همچنی��ن از بقیه قطارهای 

شهری کشور تقاضای ریل ذوب آهن را داریم و 
اکنون به دنبال عقد قرارداد در این باره هستیم. 
وی با بیان اینکه سیاست موجود وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، جلوگیری از واردات ریل مترو 
و راه آهن به کش��ور اس��ت، اظهار ک��رد: اگر هر 
مجموعه ای تمایل به واردات ریل داش��ته باشد 
تا زمانی که شرکت ذوب آهن تاییدیه کتبی آن 
مبنی بر نداش��تن ش��رایط تولید آن و... را صادر 
نکند، وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز مجوز 
واردات ریل را نخواهد داد. تولائیان با بیان اینکه 
پیش از این، ریل از روس��یه، هند، چین، ترکیه 
و... وارد کشور می شد، تاکید کرد: درحال حاضر 
واردات ری��ل به کش��ور نداری��م و این موضوع 

موجب جلوگیری خروج ارز از کشور می شود.
وی درب��اره ورود ذوب آهن ب��رای تامین ریل 
راه آهن قطار سریع السیر اصفهان- تهران، اظهار 
کرد: ریل تولید ذوب آهن برای خطوط پرسرعت 
ذوب آهن قابل استفاده است و جای هیچ نگرانی 
وجود ندارد و ریل م��ورد نیاز این پروژه مطابق 

استاندارد تولیدی ذوب آهن است.
معاون بهره برداری شرکت ذوب آهن اصفهان 
با بیان اینک��ه درحال حاض��ر وزارت راه اجرای 
پروژه راه آهن ۶ محور کش��ور را در دس��ت اجرا 
دارد، اظهار کرد: ذوب آهن اصفهان تامین کننده 
ریل ای��ن ۶ محور اس��ت و به نظر نمی رس��د، 
ریل گ��ذاری خط پرس��رعت اصفهان- تهران به 
امس��ال برس��د، اما ریل مورد نیاز این پروژه در 

محدوده توان شرکت ذوب  آهن است.

پیامد مثبت تامین رفاه 
کارکنان در فولاد خوزستان

مدیرعام��ل ف��ولاد خوزس��تان، ب��ا حضور در 
میان کارکنان واحدهای عملیاتی ش��رکت فولاد 
خوزستان، به طور مستقیم با کارکنان واحدها به 

گفت وگو پرداخت.
به گزارش روابط عمومی فولاد خوزس��تان، در 
این دی��دار صمیمی که با کارکن��ان واحدهای، 
نت جرثقیل های س��قفی و روش��نایی، س��ایت 
ارس��ال محصول، کنت��رل کیفی، نت اس��لب و 
یاوران فولاد جنوب برگزار شد، مدیرعامل فولاد 
خوزس��تان از تلاش ه��ای بی وقف��ه فولادمردان 
تقدی��ر ک��رد و اظهارک��رد: موفقیت ه��ای اخیر 
مجموع��ه ف��ولاد در دس��تیابی ب��ه رکوردهای 
 چندین ب��اره  تولی��د، مرهون ت��لاش جهادگونه 

کارکنان است. 
محم��دی فراهم ک��ردن رفاه کارکن��ان فولاد 
خوزستان را از اولویت های خود دانست و افزود: 
سیاس��ت های رفاهی فولاد خورس��تان در جهت 
فراهم کردن  آس��ایش و آرامش کارکنان  اس��ت، 
چرا که اعتقاد داریم، در چنین شرایطی، علاوه بر 
پای��داری تولید، دغدغه   کارکنان در زمان حضور 
در محل کار به حداقل می رسد. کاهش حوادث، 
افزای��ش تولی��د و آماده  ب��ه کاری تجهی��زات از 
پیامدهای مثبت تامین ش��رایط رفاهی کارکنان 

است.
مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان این بازدید 
که تا نیمی از ش��ب به ط��ول انجامید، در زمینه 
درخواس��ت کارکنان شرکت یاوران فولاد جنوب 
مبنی بر برقراری آیتم بدی آب و هوا اظهار کرد: 
این آیتم، از ماه آینده برای کارکنان این شرکت 

لحاظ می شود.

ارزیابی شایستگی های 
 کارکنان فولاد هرمزگان

 در اولویت است
کان��ون ارزیاب��ی کارکنان فولاد هرم��زگان با 
حضور ارزیابان و جمع منتخبی از کارشناس��ان، 
روس��ا، مدی��ران و معاون��ان ای��ن ش��رکت و با 
اس��تفاده از آخرین متدهای ارزیاب��ی کارکنان، 
شایس��تگی های عمومی و مدیریتی س��نجش و 

بررسی شد.
به گزارش روابط عمومی فولاد هرمزگان، امین 
رنجبرفرد، مدیر آموزش و توس��عه منابع انسانی 
فولاد هرمزگان، ارزیابی شایستگی های عمومی و 
مدیریتی و شناسایی کارکنان مستعد و شایسته 
را از اولویت های واحد آم��وزش فولاد هرمزگان 
دانس��ت و گفت: ش��رکت فولاد هرمزگان برای 
توس��عه کارکنان خویش دارای یک مدل جامع 
توسعه اس��ت که فرآیند کانون ارزیابی و توسعه 
از ارکان ای��ن مدل ب��وده و گزارش های بازخورد 
حاصل از ای��ن فرآین��د در فرآیندهای آموزش، 
توس��عه و توانمندس��ازی کارکن��ان و تدوی��ن 
برنامه های توس��عه فردی آنها مورد استفاده قرار 
می گی��رد. وی در تکمیل صحبت های خود بیان 
کرد: شایس��تگی هایی چون مهارت های ادراکی، 
تصمیم گی��ری، ارتباط��ی، کار تیم��ی، مدیریت 
افراد، مدیریت عملکرد کارکنان، ش��م تجاری و 
رهبری در این کانون ب��ا ابزارهای مختلف مورد 

ارزیابی و سنجش قرار می گیرند.
وی جانش��ین پروری با اس��تفاده از نیروهای 
کیف��ی و شایس��ته به منظ��ور تامی��ن نیازهای 
پستهای  سازمانی در سطوح مدیریتی را از نتایج 

ارزیابی ها در این کانون دانست.
مدی��ر آموزش و توس��عه منابع انس��انی فولاد 
هرمزگان همچنین از ارزیابی تمامی کارشناسان 
این ش��رکت در فرآیند کانون ارزیابی و توسعه تا 

پایان سال ۱۴۰۰ خبرداد.
برگ��زاری فرآین��د کان��ون ارزیابی و توس��عه 
ک��ه اصلی تری��ن اب��زار ارزیابی شایس��تگی های 
عموم��ی و مدیریت��ی کارکنان اس��ت، از س��ال 
۱۳۹۵ و ب��ه صورت مس��تمر و موثر و در زمینه 
اهدافی چون توس��عه توانمندی ه��ای کارکنان 
در  شایس��ته  کارکن��ان  ارتق��اء  همچنی��ن  و 
مجموعه ش��رکت فولاد هرم��زگان و با محوریت 
 واح��د آم��وزش و توس��عه منابع انس��انی اجرا 

می شود.

اخبار

گروه معدن

مع��اون بهره برداری ش��رکت ذوب آهن اصفهان با بیان اینکه سیاس��ت 
موج��ود وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت، جلوگی��ری از واردات ری��ل 

مت��رو و راه آه��ن به کش��ور اس��ت، گف��ت: ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان 
ب��ا توجه ب��ه نی��از داخل امس��ال تمرک��زی بر ص��ادرات ری��ل نخواهد 
 داش��ت، اما از نظر کیفیت ری��ل تولیدی مطابق اس��تانداردهای جهانی، 

هیچ محدودیتی ندارد.
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تصمیمات دردسرساز در بورس

انتشار اوراق اختیار فروش، راهگشایی برای بازارسرمایه

حمایت از تمام نمادها در دستور کار بورس

مخالف�ت وزارت نف�ت و تش�کیل صف های  �
فروش! 

اگر نگاهی به حال و روز بازار س��رمایه در یک ماه گذشته 
داش��ته باش��یم، متوجه خواهیم ش��د ک��ه انوع و اقس��ام 
تصمیماتی ک��ه درمورد این بازار گرفته ش��د، چه تاثیرات 
چش��مگیری بر سرنوش��ت آن داش��ت. ماجرا از روزی آغاز 
ش��د که خبر مخالفت وزارت نفت با تش��کیل پالایشی یکم 
)باقی مانده س��هام دولت در چهار پالایشگاه تهران، تبریز، 
اصفهان و بندرعباس( و عرضه بلوکی پالایش��گاه ها از سوی 
سازمان خصوصی سازی منتشر شد و سهام پالایشگاه ها که 
س��هم های با پشتوانه و بزرگ بازار س��رمایه هستند ریزش 
کرد. در آن روزها ش��اهد این موضوع بودیم که سهامدارانی 
که سهامدار سهام پالایش��ی هم نبودند و سهم های مهمی 
مانند فولادی یا پتروش��یمی در سبد خود داشتند نیز اقدام 
به فروش س��هام خود کردند. فرآیندی که باعث شد تقریبا 
80 درصد سهام از صف خرید به صف فروش تغییر وضعیت 

دهند! 
هرچن��د در نهای��ت وزارت اقتص��اد و وزارت نفت درباره 
پالایش��ی یکم به توافق رسیدند و عرضه این صندوق قطعی 
ش��د، ام��ا صفهای فروش بورس جمع نش��د! البت��ه در این 
می��ان نمی توان نقش نحوه فروش س��هام عدالت از س��وی 
کارگزاری ها که باعث فش��ار فروش روی بازار شد را نادیده 
گرف��ت. البته چن��د روز بعد از این اتفاق اعلام ش��د فروش 
سهام عدالت بلوکی می شود؛ هرچند که این تصمیم هم در 
تغییر حرکت نزولی ش��اخص به حرکت صعودی تاثیرگذار 

نبود.
معاملات بازار یک قس�متی ش�د اما ش�اخص  �

سبز نشد
در این میان دو قس��متی کردن س��اعت معاملات بورس 
تهران یا دوش��یفته ک��ردن آن اتفاق افتاد ک��ه باز هم تاثیر 

منفی روی روند بازار داش��ت. ای��ن تصمیم با هدف کاهش 
فش��ار روی هسته معاملات گرفته شد و عمر آن فقط 2 روز 
بود؛ با این حال به روند نزولی بازار دامن زد و لغو آن هم تاثیر 

مثبتی روی بازار نداشت.
عم�ر کوتاه کاهش حد نص�اب صندوق ها با  �

درآمد ثابت
تصمیماتی که درمورد حد نصاب سرمایه گذاری در سهام 
صندوق ه��ای با درآمد گرفته ش��د نیز جالب توجه اس��ت. 
ماجرا از این قرار بود که س��قف حدنصاب س��رمایه گذاری 
صندوق های س��رمایه گذاری با درآمد ثابت، در شهریور ماه 
س��ال 1395 معادل 15 درصد بود ک��ه در آبان 1397 این 
حد نصاب به 25 درصد رس��ید. در ابتدای سال 1399 و در 
فروردین ماه امس��ال، این حد نصاب 10 درصد تعیین ش��د 
و در مرداد ماه امس��ال نیز طبق اعلام سازمان بورس و اوراق 
بهادار حدنصاب س��رمایه گذاری در س��هام این صندوق ها 
ب��ه پنج درصد کاهش یافت. تصمیمی که کارشناس��ان آن 
را محرکی برای ادامه روند نزولی بازار س��رمایه دانس��تند. 
البت��ه عمر این تصمیم هم کوتاه ب��ود و در 30 مردادماه در 
جلسه ای که هیات مدیره س��ازمان بورس و اوراق بهادار به 
منظور حمایت از بازار س��رمایه برگزار کرد، افزایش س��قف 
س��رمایه گذاری در س��هام صندوق های بادرآم��د ثابت به 
15درص��د افزایش یافت؛ هرچند که باعث صعود ش��اخص 

نشد.
کاهش نرخ خوراک هم بی تاثیر بود �

در ای��ن میان ضمن اینکه مس��ئولان، از رئیس جمهوری 
گرفت��ه تا معاون اول ریاس��ت جمهوری و وزی��ر اقتصاد بر 
حمای��ت دول��ت از بازار س��رمایه ب��ه صورت مک��رر تاکید 
کردن��د، وزیر نفت از کاهش قیمت خوراک پالایش��گاه ها و 
پتروش��یمی ها خبر داد. تصمیم که انتظ��ار می رفت تاثیر 
مثبتی روی سهم های پالایشی بگذارد، اما صف فروش این 

س��هام باز هم جمع نش��د. در این ش��رایط عده ای نیز نقش 
حقوقی های بازار را بی تاثی��ر نمی دانند. هرچند این روزها 
ش��اهد تکاپوی حقوقی ها برای حمایت از بازار هس��تیم اما 
هم��ان روزهایی که حرک��ت بازار بر مدار نزولی آغاز ش��د، 
حقوقی ه��ا هم به صف های فروش پیوس��ته بودند و میزان 

فروش آنها از میزان خریدشان پیشی گرفته بود.
فصل جدید بازارگردانی �

در نهایت آخرین تصمیم س��ازمان بورس که در راستای 
بهب��ود وضعی��ت ب��ازار گرفته ش��د، ای��ن بود ک��ه فرآیند 
جدی��د بازارگردانی ب��ا هدف افزایش رونق بازار و تس��هیل 
نقدش��وندگی آغاز ش��ود. همچنین از دیگر تصمیمات اخذ 
ش��ده افزایش دامنه فعالیت صندوق های س��رمایه گذاری 
ب��ود و بر این اس��اس تس��هیلاتی هم ب��رای صندوق های 
سرمایه گذاری در سهام در نظر گرفته شده است. تصمیمی 
که روز پنجشنبه گرفته و در روز شنبه باعث صعود شاخص 
کل شد. هرچند شاخص کل با معیار هم وزن و شاخص کل 

فرابورس همچنان روندی نزولی داشتند.
سیگنال گران بودن بازار به سهامداران �

در همین رابطه روزبه ش��ریعتی، کارشناس بازارسرمایه 
در م��ورد دخال��ت دولت در بازار س��رمایه به ایس��نا گفت: 
نمی توان در کش��وری که خیلی تصمیمات از س��وی دولت 
گرفته می ش��ود و دولت مالک ش��رکت های بزرگی است، 
بگوییم بورس باید در اختیار بخش خصوصی باشد و عرضه 
و تقاضا به صورت تعادلی ش��کل گیرد زیرا این خواس��ته با 

ماهیت اقتصاد ما همخوانی ندارد.
وی ادام��ه داد: به نظ��ر من نهاد ناظر، س��از مان بورس و 
ش��ورای عالی ب��ورس در 3هفته اخیر که ب��ازار نزولی بود، 
ت��لاش خ��ود را برای متعادل ک��ردن بازار به کار بس��ت اما 
در کل جالب نیس��ت قوانینی که گذاش��ته می شود سریعا 
لغو ش��ود. برای مثال حد نصاب س��رمایه گذاری در س��هام 

صندوق ه��ای با درآمد ثابت کاهش یافت اما دوباره افزایش 
یاف��ت. همچنین اعتبار کارگزاری ه��ا را از 20 به 10 درصد 

کاهش دادند که یک حرکت غیرکارشناسی بود.
این کارش��ناس بازار س��رمایه ادام��ه داد: زمانی که این 
تصمیم��ات آن هم در روزهایی که بازار نزولی اس��ت گرفته 
می ش��ود، سازمان این س��یگنال را به بازار می دهد که بازار 
گران اس��ت. همچنین در کمیته تصمیم گیری درباره بازار 
س��رمایه، باید همه اصناف شامل اقتصاددانان، تحلیلگران، 
معامل��ه گ��ران و... حضور داش��ته باش��ند ت��ا تصمیمات 
کارشناس��ی گرفت��ه ش��ود. البته در یک ماه اخیر س��رعت 
اتفاقات زی��اد و غیر قابل پیش بینی ب��ود و نمی توان انتقاد 
زی��ادی وارد کرد؛ ش��اید اگر ما ه��م در آن موقعیت بودیم 

نمی دانستیم چه تصمیمی درست است.
انتقاد از رفتار دولت  �

ش��ریعتی با اشاره به حواشی پالایش��ی یکم گفت: رفتار 
دولت درباره پالایش��ی یکم قابل بخشش نیست و حاکی از 
به هم ریختگی تصمیم گیری اس��ت. اتفاقی که افتاد نشان 
داد این تصمیم کارشناس��ی گرفته نشده است؛ درحالی که 
احتمالا این تصمیم پاییز س��ال گذش��ته گرفته شده و باید 

همه جوانب آن سنجیده و روشن می شد.
وی با تاکید بر اینکه باید گفت نوک پیکان انتقاد به سمت 
دولت اس��ت، اظهار کرد: دولت از مردم بدون هیچ تحلیل و 
اس��تراتژی دعوت کرد وارد بازار سرمایه شوند. اینکه دولت 
اع��لام کرد مردم دارای��ی خود را به بورس بس��پارند حرف 
 غیرکارشناسی بود و طبیعی است که مردم اعتماد خود را از

 دست بدهند.
این کارشناس بازار سرمایه ضمن پیش بینی آینده روشن 
برای فرهنگ س��رمایه گذاری در ب��ورس گرفت: در یک  ماه 
گذشته سازمان بورس و حقوقی ها برای بازگرداندن تعادل 

به بازار دست به کار شدند.

یک کارش��ناس بازارس��رمایه گفت: فعال شدن بیشتر 
بازارگردانی بر روی س��هام شرکت های لیست شده در بازار 
سرمایه، از مواردی است که می تواند به اصلاح شرایط فعلی 
بازار س��رمایه کمک کند. هرچق��در در این موضوع امکان 
تعریف مدل س��ودآور برای بازارگردان فراهم شود، انگیزه 
جهت گس��ترش این حوزه در کس��ب و کار نهادهای مالی 

بیشتر می شود.
مونا حاجی علی اصغر در گفت وگو با س��نا، نوسانات اخیر 
ب��ازار س��رمایه را از موضوعات اصلی قاب��ل توجه این حوزه 
دانس��ت و گفت: همیش��ه در زمان مثبت ب��ودن این بازار، 
س��رمایه گذاران حقیقی با داش��تن اطلاعات محدود وارد 
بازار می ش��وند و با تجربه کاه��ش قیمت تصمیم به خروج 
از ای��ن ب��ازار می گیرن��د؛ درحالی ک��ه از مفروضات اصلی 
س��رمایه گذاری در بازارسرمایه داشتن افق سرمایه گذاری 
بلندمدت برای سرمایه گذاری و پذیرش نوسان در این بازار 
است. وی اضافه کرد: جدا از این موضوع که به نظر لازم است 

همچنان اطلاع رسانی و فرهنگ سازی در خصوص شرایط 
سرمایه گذاری در بازار سرمایه انجام شود و سرمایه گذارانی 
که فرصت ی��ا تخصص کافی برای س��رمایه گذاری در این 
بازار را ندارند به طور مس��تقیم س��رمایه گذاری نکنند و از 
طریق سرمایه گذاری در صندوق های سرمایه گذاری وارد 
بازار سرمایه شوند، پیشنهادهای برای اصلاح وضعیت بازار 
با توجه به صحبت های انجام ش��ده اخی��ر مطرح می کنم.  
حاجی علی اصغر، فعال ش��دن بیش��تر بازارگردانی برروی 
سهام ش��رکت های لیست شده در بازار س��رمایه را یکی از 
مواردی که می تواند به اصلاح ش��رایط فعلی بازار س��رمایه 
کمک کند، عنوان کرد و افزود: دس��تورالعمل بازارگردانی 
سهام بعد از انجام اصلاحات به نظر هنوز جای بررسی دارد. 
در نس��خه آخر دس��تورالعمل اصلاحی امکان بازارگردانی 
به شرکت های تامین س��رمایه و صندوق های بازارگردانی 
محدود شده اس��ت. این کارشناس بازارس��رمایه در ادامه 
پیش��نهاد کرد: موض��وع کارگزار/ معامله گر مطرح ش��ده 

اس��ت که تعریف دقیقی از آن ذکر نش��ده است. شاید بهتر 
باش��د برای اجرایی ش��دن بهتر این موض��وع محدودیتی 
برای نهادهای مالی جهت بازارگردانی تعریف نش��ود و هر 
نهادمالی با تعریف مدل مناسب جهت این موضوع و طراحی 
الگوریتم های معاملاتی بتواند در این حوزه فعالیت داشته 
باشد. از طرفی به نظر من اگر دامنه نوسان برای بازارگردان 
باز باشد و انعطاف در تعریف دامنه مظنه در نظر گرفته شود، 
امکان بازارگردانی مناسب برای بازارگردان فراهم می شود. 
هرچقدر در این موضوع امکان تعریف مدل س��ودآور برای 
بازارگردان فراهم ش��ود، انگیزه جهت گس��ترش این حوزه 
در کس��ب و کار نهاده��ای مالی بیش��تر می ش��ود. حاجی 
عل��ی اصغر تصریح کرد: درحال حاضر برای اجرایی ش��دن 
بازارگردانی سهام، علاوه بر لزوم مذاکره با سهامداران عمده 
س��هم برای در اختیار گذاشتن سهم برای بازارگردانی لازم 
اس��ت با بورس یا فرابورس فراخور لیست شدن سهم مورد 
نظ��ر در هرکدام مذاکرات درخص��وص دامنه مظنه، دامنه 

نوس��ان، حداقل س��فارش روزانه و حداقل معاملات روزانه 
انجام ش��ود، درحالی که مناسب تر انعطاف بیشتری در این 
حوزه باشد و این موارد با صلاحدید بازارگردان برای امکان 
بازارگردانی فعال تر درنظر گرفته شود. از موارد دیگری که 
در روزهای اخیر مطرح ش��ده است و می تواند راهگشا باشد 
فعال تر شدن انتشار اوراق اختیار فروش از طرف سهامداران 
عمده س��هام اس��ت. وی گفت: با توجه به تغییرات اخیر بر 
روی دس��تورالعمل انتشار اوراق تبعی به نظر مناسب است 
اطلاع رس��انی درباره فراهم بودن زیرس��اخت کامل انتشار 
ای��ن اوراق و اطلاع رس��انی ب��ه س��هامداران عمده صورت 
پذیرد تا نگرانی س��رمایه گذاران را درباره وضعیت س��هام 
کمتر کند. مروری بر موارد فوق نش��ان می دهد اگر بتوانیم 
انعطاف بیشتری در برخی از دستورالعمل ها داشته باشیم 
و ش��رایط اجرایی را به طور مناسبتری اطلاع رسانی کنیم، 
فرآیند طبیعی بازار با اس��تفاده از ابزارها می تواند ش��رایط 

مناسب تری را در بازار فراهم آورد.

نقدش��ونده نبودن بازار بهانه ای برای تش��کیل جلس��ات 
ب��ود که ماحصل آن بازارگردانی بخش��ی از نمادها و حمایت 
حقوقی ه��ا را به همراه داش��ت در این ب��اره علی صحرایی، 
مدیرعامل بورس تهران گفت: حمایت از س��هامداران در این 
جلس��ات در اولویت اس��ت و قرار نیس��ت از چند نماد خاص 
صرفا حمایت به عمل  آید و نمادها و شرکت های دیگری هم 

قرار است در روزهای آتی مورد حمایت قرار گیرند.
به گزارش دنیای بورس،  وی درباره ادامه دار بودن جلسات 
عنوان کرد: ش��رکت بورس هر روز و تا زم��ان نیاز با مدیران 

ارشد حقوقی جلسه های حمایتی را ادامه می دهد.
صحرایی اضافه کرد: مش��کل فعلی ما نقدش��وندگی بازار 
اس��ت و علت اصلی برگزاری این جلس��ات حل مشکل است 
و ای��ن خبر خوش را به س��هامداران می دهیم که در روزهای 
آینده س��ایر صنایع که تاکنون مورد حمایت قرار نگرفته اند 

در دستور کار بورس خواهد بود.
 مدیرعامل بورس تهران درباره وضعیت ش��اخص بورس 
گفت: طراحی ش��اخص بورس به گون��ه ای بوده که برخی از 
نمادها تاثیر بیشتری روی آن دارند اما با حمایت های بیشتر 

شرایط شاخص دستخوش تغییر می شود.
وی تاکید کرد: به سهامداران توصیه می کنیم تا با بررسی 
بیش��تری اقدام به خرید سهام کنند و اسیر خبرهای مجازی 

و شایعات نشوند.

حمایت منطقی از بازار باید ادامه یابد �
علی اکبر امین تفرشی، عضو هیات مدیره بورس تهران هم 
در این رابطه گفت: این تصور که شاخص بورس همیشه باید 
مثبت باش��د تصور درستی نیست. بورس و بازار سهام مانند 
س��ایر بازارها با نوس��اناتی همراه اس��ت که عامل نوسان آن 

مسائل مختلف اقتصاد کلان کشور است.
وی ادامه داد: بورس وظیفه اش این نیس��ت که همیش��ه 
مثبت باش��د و س��هامداران جدی��د باید به ای��ن نکته توجه 
کنند که ریس��ک و بازده در کنار هم و در رابطه هستند. این 
تلنگرهایی ک��ه به بورس می خورد ش��اید یک جنبه مثبت 
داش��ته باش��د تا س��هامداران قبل از هر گونه تصمیم گیری 
دانش خودش��ان را در خصوص کل سهام بالا برده و آموزش 

ببینند.
عض��و هیات مدیره ب��ورس تهران در ادام��ه تاکید کرد: با 
حمایت های همه جانبه ای که از بازار س��رمایه به عمل آمده 
برای نخس��تین بار در تاریخ اقتصاد ملی س��رمایه گذاری در 
بازارهای مالی رش��د قابل توجهی پیدا کرد و این اقدام بسیار 
مثبتی در اقتصاد کشور بود و با ثبت 20 میلیون کد بورسی، 
بازار س��رمایه توانست جایگاه بس��یار خوبی را نزد مردم پیدا 

کند.
در این میان طبیعی اس��ت که عرضه س��هام دولتی پیامد 
خوبی داش��ت و اگر در ادام��ه بخواهیم این وضعیت را حفظ 

کنیم باید مس��ئولیت گرفتن تصمیم درست را قبول کنیم و 
قدم های حساب شده تری برداریم. به گفته این مقام مسئول 
»حمای��ت و بازارگردان��ی بای��د ادامه پیدا کن��د و اقدامات 
ریشه ای انجام ش��ود؛ همچنین تصمیمات خوبی در جهت 
حمایت از تولید، صنایع و تداوم سودآوری واحدهای تولیدی 
گرفته ش��ود ک��ه این حمایت ها باید منطق��ی و صحیح و در 
جهت قوت بخشیدن به تولید و صنعت باشد. در این دوره که 
در ش��رایط کرونایی به سر می بریم باید ظرفیت مثبتی برای 
سرمایه گذاری ایجاد ش��ود، در غیر این صورت ارزش افزوده 

اقتصادی و رونق ایجاد نخواهد شد.«
رفتار تعیین کننده حقوقی ها �

همچنین عظیم ثابت، کارشناس بازار سرمایه، گفت: پس 
از جلسات متعدد سرانجام سیاس��ت گذاران بازار توانستند 
ش��اخص را در یک میلی��ون و ۶00 هزارواحد حمایت کنند 
که به نظر می رس��د این عدد، کف محکمی باش��د تا شاخص 
از این پایین تر نیاید. این در حالی اس��ت که تا هفته گذشته 
پیش بینی ها حاکی از آن بود که ش��اخص به زیر یک میلیون 
و 500 هزار واحد هم سقوط کند، اما با توجه به همگرایی که 
میان حقوقی ها برای حمایت ش��اخص ایجاد ش��د بخشی از 

اعتماد از دست رفته به بازار سرمایه بازگشت.
ثابت افزود: اما موضوع مهمی که باید به آن توجه کنیم این 
است که این وضعیت تا چه زمانی پایدار خواهد ماند. واقعیت 

این اس��ت که رفتار حقوقی ها تا هفت��ه آینده تعیین کننده 
ش��رایط بازار اس��ت. بای��د ببینیم چه تغیی��ری درعرضه ها 
ایجاد می ش��ود، از این  رو اگر بتوانند بازار را در وضعیت فعلی 
ثاب��ت نگهدارن��د، روند عمومی ش��اخص با س��رعتی کم به 
مدارصعودی بازگردد. این کارش��ناس بازار س��رمایه با بیان 
اینکه س��هامداران باید بدانند بازدهی بازارس��رمایه نسبت 
به بازارهای موازی بیش��تر اس��ت، افزود: طبیعتا بازاری که 
در پنج ماه 300 درصد رش��د را تجربه کرده و برخی س��هام 
بالای 500 درصد رش��د داشته اند باید اصلاح را تجربه کنند 
و ای��ن اص��لاح نیز از ابتدای س��ال قابل پیش بین��ی بود، اما 
ب��ه دلی��ل ورود ادامه دار نقدینگی به بازار س��رمایه اصلاح با 
تاخی��ر انجام ش��د.  با توجه به قیمت ه��ای جهانی و افزایش 
احتمالی قیمت ارز در آینده ای نه چندان دور س��هامدارانی 
 ک��ه در ب��ازار س��هام می مانن��د قطع��ا پش��یمان نخواهند 
ش��د. به گفته عظیم ثابت، وضعیت بازار س��رمایه به گونه ای 
است که مردم بر اساس فاکتورهای بنیادی سهام نمی خرند 
ب��ه همی��ن دلیل مردم قیمت ه��ا را به ص��ورت هیجانی بالا 
می برند، اما اگر دامنه نوس��ان نباش��د سهام در فاصله زمانی 
کمتری به تعادل می رسند، اما از سویی دیگر سیاست گذاران 
در تلاش��ند تا با دامنه نوس��انی که تعریف کرده اند، بتوانند 
جلوی هیجانات بازار را بگیرند اگرچه این وضعیت در شرایط 

عادی بازار کارساز است.

نهحقیقیهاهیجانی
واردبازارشوندنهحقوقیها

بورس،  عض��و ش��ورای عالی 
توصی��ه ک��رد ت��ا حقیقی ه��ا 
خریده��ای  از  حقوقی ه��ا  و 
س��رمایه  ب��ازار  در  هیجان��ی 

خودداری کنند.
ب��ه گ��زارش مه��ر، س��عید 
اس��لامی بیدگلی در پیامی در 
»در  نوش��ت:  مج��ازی  فضای 

تمام نوشته ها و مصاحبه ها توصیه می کنم که سرمایه گذاران از رفتار هیجانی 
پرهیز کنند؛ عجبا که همین »هیجانی معامله نکنید« هم به مذاق بس��یاری 

خوش نمی آید.
 وی توصی��ه ک��رد: ه��م حقیقی ه��ا و هم حقوقی ه��ا »هیجان��ی« معامله 

نکنند.
گفتنی اس��ت رئیس س��ازمان بورس از صدور دس��تور ورود حقوقی ها به 
فرآیند خرید س��هام حقیقی خبر داده ب��ود؛ رئیس کل بانک مرکزی نیز در 
یادداشتی از این تصمیم حمایت و شرکت های تابعه بانک ها را به خرید سهام 

سرمایه گذاران حقیقی در بورس ترغیب کرده بود.

دومینهلدینگزیرمجموعهصندوق
بازنشستگیدرراهبورس

درحال��ی ک��ه پی��ش از این 
مدیرعامل صندوق بازنشستگی 
کش��وری اع��لام ک��رده ب��ود 
14 ش��رکت زیرمجموع��ه این 
صندوق در راه بورس��ی شدن 
قرار دارند، دومین هلدینگ از 
زیرمجموعه ه��ای این صندوق 
در راه بازار س��رمایه اس��ت و 

تا ماه آینده بورس��ی می ش��ود. به گزارش ایس��نا، اکبر افتخاری، مدیرعامل 
صندوق بازنشس��تگی کش��وری، اوایل مردادماه اعلام ک��رده بود که در آغاز 
هیچ کدام از ش��رکت های ما ش��رایط بورسی ش��دن را نداشتند، ولی پس از 
برگزاری جلس��ات مرتب درباره بورسی شدن شرکت ها، 14 شرکت در مسیر 
بورسی ش��دن قرار گرفتند که از این میان، 3شرکت تا پایان سال وارد بازار 

بورس می شوند.
در ای��ن زمینه، وی به تازگی اعلام کرده که مقدمات پذیرش آتیه صبا در 
بورس در حال انجام و امید اس��ت که در ماه های آینده شاهد حضور شرکت 
س��رمایه گذاری آتیه صبا به عنوان دومی��ن هلدینگ صندوق در تابلو بورس 

اوراق بهادار باشیم.
افتخ��اری در ادامه با بیان اینکه ترکیب س��بد دارایی ه��ای هلدینگ آتیه 
صبا از جنبه تنوع فعالیت ش��رکت های تابعه متنوع اس��ت، بر ضرورت نظم 
دهی و س��امان بخش��یدن آنها تاکید کرد و گفت: بس��یاری از ش��رکت های 
این هلدینگ برای گذش��ته هس��تند و باید درباره کیفیت اس��تمرار فعالیت 
آنه��ا در آین��ده تصمیم گیری ش��ود، چراک��ه اداره کردن این ش��رکت ها با 
 تجهی��زات و فناوری قدیمی دش��وار اس��ت و نیازمند س��اماندهی جدی در 

ساختارشان هستند.
همچنین حجت الله میرزایی، معاون امور اقتصادی وزارت تعاون کار و رفاه 
اجتماعی با اش��اره به حداکثرسازی شفافیت در ش��رکت ها اظهار امیدواری 
ک��رد که با ورود ش��رکت س��رمایه گذاری آتیه صبا به ب��ورس به عنوان یک 
ش��رکت کاملا شفاف، سالم و پاک در سطح ملی با استقبال تمام سهامداران 

بورس روبه رو شود.
وی با بیان اینکه تغییر مدیران و اصلاح ترکیب مدیریتی به میزان زیادی 
در بهبود ش��رکت و اداره دارایی های بخش عمومی می تواند موثر واقع شود، 
تصریح کرد: واقعیت این اس��ت که از س��ال 1394 بیش از یک س��وم وقت 
مدیران وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در ستاد و در صندوق بازنشستگی 
کشوری صرف مسائل و مشکلات موجود در شرکت های تابعه هلدینگ آتیه 
صبا شده است و شاید می توان گفت آتیه صبا پرمسئله ترین و پرحاشیه ترین 
هلدینگ وابس��ته به صندوق بازنشستگی کشوری بوده است، البته بخشی از 
این مس��ئله ناشی از ترکیب شرکت هایی اس��ت که تناسب و تجانسی با هم 

نداشته اند.
میرزائ��ی ب��ا تاکید ب��ر اینک��ه دوران بی انضباطی مالی در ای��ن هلدینگ 
طی ش��ده اس��ت، اظه��ار کرد: ای��ن اس��تراتژی که مق��ام عال��ی وزارت و 
صن��دوق بازنشس��تگی کش��وری در پیش گرفته ان��د و آن بورس��ی کردن 
ش��رکت ها اس��ت تنها راهی اس��ت که راه تک��رار خطا در آین��ده را خواهد 
 بس��ت و ای��ن ش��فافیت ب��ه راه��ی بی بازگش��ت ب��رای بنگاه ه��ا تبدی��ل 

خواهد شد.
 امیدوارم که ش��رکت سرمایه گذاری آتیه صبا تا اوایل آبان ماه وارد بورس 
شود و از دوستان سازمان بورس هم تقاضا دارم در این مسیر تسریع کنند.

همچنی��ن علیرض��ا عظیم��ی، مدیرعام��ل هلدینگ آتیه صب��ا در مجمع 
عمومی س��الانه ش��رکت س��رمایه گذاری آتیه صب��ا منتهی به 29 اس��فند 
1398 گفت: امیدوارم با ورود ش��رکت س��رمایه گذاری آتی��ه صبا به بورس 
یک��ی از عرضه ه��ای قابل توج��ه وزارت تعاون، کار و رف��اه اجتماعی را بعد 
از شس��تا ش��اهد باش��یم و این صرفا ورود یک ش��رکت س��رمایه گذاری به 
بورس نیس��ت، بلکه ورود شرکتی اس��ت که در گذشته چندان شفاف نبوده 
 و هم��واره دچار حاش��یه هایی بوده اس��ت و این مهم دوچن��دان قابل توجه 

خواهد بود.
بر اس��اس ای��ن گ��زارش، س��رمایه گذاری صندوق بازنشس��تگی ب��ا نماد 

»وصندوق« نخستین زیرمجموعه صندوق بازنشستگی بود که بورسی شد.

اخبار

گروه معدن

شاید زمانی که وزارت نفت مخالفت خود 
با عرضه پالایشی یکم که باقی مانده سهام 
دولت در 4پالایش��گاه اس��ت را اعلام کرد، 
هرگز گمان نمی کرد که حرکت دومینووار 
نزول ش��اخص را آغاز کرده اس��ت؛ اتفاقی 
که در ابتدا باعث ریزش سهم های پالایشی 
و ب��ه تبع آن ان��واع س��هم های کوچک و 
ب��زرگ بود و تصمیم��ات کوچک و بزرگی 
که ب��رای بازگرداندن تعادل به بازار گرفته 
ش��د، تقریبا اثرگذار نبود. موضعی که یک 
تحلیلگر بازار س��رمایه نیز به آن اشاره و از 
عدم هماهنگی در تصمیم گیری در دولت 

انتقاد کرد.
ترمز صعود بازار س��رمایه در اواخر مرداد 
کش��یده ش��د و حرکت این بازار به سمت 
تعادل همچنان کج دار و مریز است. اتفاقی 

که ش��اید بت��وان گفت اخت��لاف نظر وزرا 
درباره عرضه پالایش��ی یکم نقطه ش��روع 
آن بود و س��پس نحوه فروش سهام عدالت 
سلسله و تصمیماتی که درباره بازار گرفته 
ش��د به آن دام��ن زد. البت��ه در این میان 
رفتار هیجانی تازه ورودهای بازار که تعداد 
آنها کم هم نیس��ت در نزولی شدن حرکت 
ش��اخص بی تاثیر نبود. اف��رادی که صعود 
بی وقفه ش��اخص و تبلیغ��ات دولت درباره 
بورس، بسیاری از دارایی های خود را بدون 

هیچ دانشی به این بازار سپردند.
هرچند بسیاری از تحلیلگران بر این باور 
بودند که صعود بازار سرمایه واقعی نیست 
و ش��اخص کل بورس و فراب��ورس نیاز به 
اصلاح دارد اما کمتر کس��ی گمان می کرد 
ش��اخص ب��ورس در کمت��ر از 2هفت��ه از 
2میلیون واحد به یک میلیون و ۶00هزار 

واحد عقبگرد کند.
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